
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Γυµνάσιο Βριλησσίων, το 5ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Βύρωνα, το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Ιωνίας και το 7ο
Δηµοτικό Σχολείο Χαϊδαρίου, σελ. 309, 314, 315

2. Οµόφωνη έγκριση παράτασης λειτουργίας της Εξετα-
στικής Επιτροπής: «Για τη διερεύνηση σκανδάλων στον χώρο
της Υγείας κατά τα έτη 1997-2014», που έχει συσταθεί, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 144 και επ. του Κανονισµού της Βουλής
για την οποία η Ολοµέλεια της Βουλής έχει ορίσει προθεσµία
υποβολής του Πορίσµατός της την 23η Οκτωβρίου 2018,
µέχρι την 23η Νοεµβρίου 2018, σελ. 310

3. Οµόφωνη έγκριση παράτασης λειτουργίας της Διακοµ-
µατικής Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το Δηµογραφικό,
που έχει συσταθεί στις 22-5-2017, σύµφωνα µε τα άρθρα 44
και 45 του Κανονισµού της Βουλής και για την οποία η Ολο-
µέλεια της Βουλής έχει ορίσει προθεσµία υποβολής της  Έκ-
θεσής της µέχρι την 31η Οκτωβρίου, µέχρι την 15η
Δεκεµβρίου 2018, σελ. 310

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 312, 313, 314, 315, 319

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 22 Οκτωβρίου 2018, σελ. 309
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα:

« Ένταξη έργου β' φάσης επέκτασης δικτύου διανοµής τη-
λεθέρµανσης Μεγαλόπολης Αρκαδίας», σελ. 311

β) Προς τον Υπουργό Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµά-
των:

i. µε θέµα: «Να δοθεί άµεσα λύση στο ζήτηµα της καθαριό-
τητας και της υγιεινής των σχολείων», σελ. 313

ii. µε θέµα: «Προβληµατικές οι διαδικασίες για την υποχρε-
ωτικότητα της Προσχολικής Αγωγής σε δηµόσιες και δηµο-
τικές δοµές», σελ. 315

iii. µε θέµα: «Να υλοποιηθούν άµεσα µέτρα στήριξης των
φοιτητών που στεγάζονταν στις φοιτητικές εστίες που κάη-
καν καθώς και για την ανέγερση νέων εστιών», σελ. 317

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης

και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων: «Επείγουσες Ρυθµίσεις για την υποβολή δηλώ-
σεων περιουσιακής κατάστασης και άλλες διατάξεις», σελ.
310

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 309 - 320
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Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 313
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 312, 313, 314, 315, 319

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ Κ. , σελ. 313, 314, 316, 317, 318, 319
ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ Ε. , σελ. 311, 312
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 315, 316, 317
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 311, 312
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Αθήνα, σήµερα στις 19 Οκτωβρίου 2018, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.10’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Θ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΜΑΡΙΟΥ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν ξεκινήσουµε τη συζήτηση των προγραµµατισµένων για
σήµερα επικαίρων ερωτήσεων, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 22 Οκτω-
βρίου 2018. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 63/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κοζάνης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεµιστο-
κλή (Θέµη) Μουµουλίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Η αύξηση του ΦΠΑ στις συναυλίες στο 24% είναι κατα-
στροφική για την ελληνική µουσική και τους Έλληνες δηµιουρ-
γούς και καλλιτέχνες».

2. Η µε αριθµό 68/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φθιώτιδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Σταϊκούρα προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Χρηµατοδότηση δράσεων
από προϊόντα εγκληµατικών ενεργειών κατά του ελληνικού δη-
µοσίου και διάθεση ποσού για κοινωνικούς σκοπούς».

3. Η µε αριθµό 61/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ.
Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Γιατί δεν κάνετε δεκτή την τροπολογία της ΔΗΣΥ για τη λειτουρ-
γία χώρων ιατρικώς εποπτευόµενης χρήσης ψυχοτρόπων ου-
σιών; Μπορεί να εκπονηθεί Εθνικό Σχέδιο Δράσης κατά των
Ναρκωτικών δίχως Εθνικό Συντονιστή;».

4. Η µε αριθµό 55/11-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς την Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Ανεξέλεγκτη η κατάσταση στο κέντρο φιλοξενίας προσφύγων
στον Σκαραµαγκά».

5. Η µε αριθµό 52/10-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς
τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων, µε θέµα: «Υποχρέωση εφαρµογής των νόµων του ελληνι-
κού κράτους από τα ελληνικά δικαστήρια όλων των βαθµίδων».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 62/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πέλλης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεο-
δώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Ένταξη του Νοµού Πέλλας στην Α’ Ζώνη για τη χορήγηση του

επιδόµατος πετρελαίου θέρµανσης».
2. Η µε αριθµό 69/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Αχαΐας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιάσονα Φωτήλα προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Λανθασµένη αντιµετώπιση της υγει-
ονοµικής βόµβας στη Μόρια Λέσβου από το Υπουργείο».

3. Η µε αριθµό 11/1-10-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Όλγας Κεφαλογιάννη προς
την Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Έλλειµµα ασφά-
λειας στην πόλη των Αθηνών». 

4. Η µε αριθµό 2/1-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη
Λαγού προς την Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Αναίτια βία άσκησε η ΕΛΑΣ στη διαδήλωση της Θεσσαλονίκης
που διεξήχθη ενάντια στη Συµφωνία των Πρεσπών».

5. Η µε αριθµό 36/8-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φθιώτιδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Σταϊκούρα προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Επισκόπηση δαπανών φο-
ρέων γενικής κυβέρνησης».

6. Η µε αριθµό 19/3-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Ιωάννη Κουτσούκου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα:
«Το υπόλοιπο του Ταµείου Μολυβιάτη».

7. Η µε αριθµό 28/8-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Καζάνι
έτοιµο να εκραγεί το κρατίδιο των Σκοπίων».

8. Η µε αριθµό 17/2-10-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Αξιοποίηση του λογαρια-
σµού της εισφοράς του ν.128/75 για την αρωγή των πυρόπλη-
κτων της ανατολικής Αττικής».

9. Η µε αριθµό 43/9-10-2018 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης Ζα-
ρούλια προς την Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Σχετικά µε φιλοσκοπιανή εκδήλωση στη Φλώρινα».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Βριλησσίων, πρώτο
τµήµα. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να θέσω υπ’ όψιν σας ότι
η εξεταστική επιτροπή «Για τη διερεύνηση σκανδάλων στον χώρο
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της υγείας κατά τα έτη 1997 - 2014», που έχει συσταθεί σύµφωνα
µε τα άρθρα 144 και επ. του Κανονισµού της Βουλής για την
οποία η Ολοµέλεια της Βουλής έχει ορίσει προθεσµία υποβολής
του πορίσµατός της την 23η Οκτωβρίου 2018, ζητεί παράταση
της λειτουργίας της, µέχρι την 23η Νοεµβρίου 2018. Το Σώµα
συµφωνεί;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε οµοφώνως.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω επίσης να θέσω υπ’ όψιν

σας ότι η διακοµµατική κοινοβουλευτική επιτροπή για το δηµο-
γραφικό, που έχει συσταθεί στις 22-5-2017, σύµφωνα µε τα
άρθρα 44 και 45 του Κανονισµού της Βουλής και για την οποία η

Ολοµέλεια της Βουλής έχει ορίσει προθεσµία υποβολής της έκ-
θεσής της µέχρι την 31η Οκτωβρίου 2018, ζητεί παράταση της
λειτουργίας της µέχρι την 15η Δεκεµβρίου 2018. Το Σώµα συµ-
φωνεί;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε οµοφώνως.
Συνεχίζουµε µε τις ανακοινώσεις. Η Διαρκής Επιτροπή Δηµό-

σιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων: «Επείγουσες Ρυθµίσεις
για την υποβολή δηλώσεων περιουσιακής κατάστασης και άλλες
διατάξεις». 

310 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Ξεκινάµε µε τη συζήτηση της ένατης µε αριθµό 38/8-10-2018
επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα
Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυ-
ξης, µε θέµα: «Ένταξη έργου β’ φάσης επέκτασης δικτύου δια-
νοµής τηλεθέρµανσης Μεγαλόπολης Αρκαδίας».

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης κ. Ευστάθιος Γιαννακίδης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δυο λεπτά, για
την πρωτολογία σας. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, για κακή σας τύχη έφυγε γρήγορα ο κ. Χαρί-
τσης από το Υπουργείο και σήµερα πρέπει να µου απαντήσετε
και για λογαριασµό του κ. Χαρίτση. Όµως και εσείς είστε στην
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, είσαστε γενικώς όλοι, στη λογική εννοώ. 

Κοιτάξτε, εγώ θα σας πω για ένα θέµα το οποίο δεν έχει ξανα-
γίνει. Άµα είχαµε video wall εδώ πέρα και βάζαµε τις οµιλίες του
κ. Χαρίτση και του κ. Τσίπρα επί τέσσερα χρόνια, θα βλέπαµε τι
είναι αυτό που λέµε ο Τσίπρας, τι σηµαίνει Τσίπρας και τι σηµαί-
νει ΣΥΡΙΖΑ. Ψέµατα, ψέµατα, ψέµατα!

Πάµε, όµως, να σας τα πω.
Το έργο «β’ φάση επέκτασης δικτύου τηλεθέρµανσης Μεγα-

λόπολης» ύψος 15 εκατοµµυρίων ευρώ, εντάχθηκε ως δυνητική
πράξη στο ΠΔΕ του 2014. Όταν ήρθατε Κυβέρνηση το 2015, το
απεντάξατε. 

Θα σας διαβάσω από τα Πρακτικά της Βουλής, τι ακριβώς είπε
ο κ. Χαρίτσης στις 19 Δεκεµβρίου 2016 και θα τα καταθέσω. Ανα-
φέρει ότι στις αρχές του 2017, το έργο θα ενταχθεί στο Πρό-
γραµµα «Υποδοµές, Μεταφορές, Περιβάλλον και Αειφόρος
Ανάπτυξη 2014 - 2020», στο οποίο προβλέπεται η χρηµατοδό-
τηση για την υλοποίηση εξοικονόµησης ενέργειας µέσω του
άξονα 10 και του θεσµικού στόχου 4 και ειδικότερα της επενδυ-
τικής προτεραιότητας 4g». Αυτά το 2016. 

Στις 26 Μαΐου 2017, ο κ. Χαρίτσης λέει ότι η Κυβέρνηση έχει
ξεκινήσει την αναθεώρηση των προγραµµάτων του ΕΣΠΑ και θα
ολοκληρωθεί –«δεσµεύεται ο κ. Χαρίτσης και η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ;» θα µου πείτε τώρα, αλλά εν πάση περιπτώσει αυτή
έχουµε, τι να κάνουµε -τον Φεβρουάριο του 2018, κύριε Γιαννα-
κίδη. Αυτά είπε ο κ. Χαρίτσης στις 26 Μαΐου 2017. Πέρασε και
αυτό. 

Πάµε στις 17 Απριλίου 2018. Δεν προσήλθε ο Υπουργός στη
Βουλή. Στις 8 Ιουνίου 2018 απαντά, επιτέλους, σε µια ερώτηση –
την έχω εδώ και θα την καταθέσω- και λέει ότι στο αµέσως επό-
µενο χρονικό διάστηµα και εντός του δεύτερου εξαµήνου του
2018 -τώρα είµαστε δύο µήνες πριν, από το 2016 έχουµε φτάσει
στο 2018- θα προβεί στην έκδοση σχετικής πρόσκλησης υποβο-
λής προτάσεων προς χρηµατοδότηση, που θα αφορά αποκλει-
στικά έργα, ώστε αυτά να αξιολογηθούν µε σκοπό την ένταξή
τους. Αυτό είναι άλλο. Το υπογράφει ο Χαρίτσης.

Θέλω, κύριε Υπουργέ, να σας ρωτήσω, πραγµατικά, µε ειλικρί-
νεια εσείς αν ήσασταν κάτοικος της Αρκαδίας, της Μεγαλόπο-
λης, απλός πολίτης τι θα πιστεύατε µετά από όλα αυτά που έχει
πει ο αρµόδιος Υπουργός, η Κυβέρνησή σας; Γιατί δεν είναι προ-
σωπικό και θέλω να σας πω ότι εκτιµώ πάρα πολύ τον κ. Χαρίτση.
Έχουν ειπωθεί τόσα ψέµατα, έχετε σκεφτεί σήµερα που θα µι-
λήσετε, τι θα πείτε; Εύχοµαι και ελπίζω να µη φύγετε από Κυβέρ-
νηση και να µην έχει γίνει ούτε η ένταξη του προγράµµατος. Είναι
πια απολύτως δική σας ευθύνη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρωτο-

λογία σας.
ΣΤΑΘΗΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς θα ξεκινήσω λέγοντας ότι αισθάνοµαι ιδιαίτερα τυ-
χερός, που µου δίνεται η ευκαιρία να αναδείξω συνολικά -µε
αφορµή ένα συγκεκριµένο γεγονός- ένα συγκεκριµένο έργο, την
πλούσια δουλειά που έχει κάνει ο προκάτοχός µου και συνολικά
το Υπουργείο Οικονοµίας και Ανάπτυξης, όσον αφορά και το
συγκεκριµένο έργο και συνολικά την πορεία υλοποίησης των
προγραµµάτων ΕΣΠΑ 2014 - 2020.

Έχουµε αναφέρει αρκετές φορές ότι οι επιδόσεις της χώρας
µας σε ό,τι αφορά την ενεργοποίηση και την απορρόφηση του
ΕΣΠΑ, µάς κατατάσσουν στην κορυφή της κατάταξης µεταξύ
των κρατών-µελών και αυτό είναι κάτι το οποίο αναγνωρίζουν και
επισηµαίνουν όλοι οι αρµόδιοι φορείς και αξιωµατούχοι σε κάθε
ευκαιρία.

Αντιλαµβάνοµαι την άρνησή σας να παραδεχθείτε το συγκε-
κριµένο γεγονός, διότι στα χρόνια της δικής σας διακυβέρνησης
ένα τέτοιο επίτευγµα θα ήταν ακατόρθωτο. Η έλλειψη στρατηγι-
κής που χαρακτήριζε την πολιτική σας όλα τα προηγούµενα χρό-
νια, δηµιούργησε µια σειρά από σκοπέλους που καθυστερούσαν
την υλοποίηση προγραµµάτων των δράσεων του ΕΣΠΑ.

Θα ήθελα να αναφέρω ότι η κακοδιαχείριση και οι αιρεσιµότη-
τες ήταν σηµαντικά εµπόδια, που πλέον ανήκουν στο παρελθόν.
Η συµµόρφωση της χώρας µε τις ευρωπαϊκές πολιτικές, η απαι-
τούµενη διαφάνεια και η χρηστή διαχείριση µας δίνουν πλέον τη
δυνατότητα για την βέλτιστη αξιοποίηση των ευρωπαϊκών κον-
δυλίων και προγραµµάτων.

Και για να έλθω συγκεκριµένα στο ερώτηµά σας, θα ήθελα να
σας ενηµερώσω ότι στην προγραµµατική περίοδο του ΕΣΠΑ
2014 - 2020 και συγκεκριµένα στο επιχειρησιακό Πρόγραµµα
«Υποδοµές, Μεταφορές, Περιβάλλον και Αειφόρος Ανάπτυξη
2014 - 2020», προβλέπεται η χρηµατοδότηση για την υλοποίηση
δράσεων εξοικονόµησης ενέργειας. Οι δράσεις αυτές εντάσσον-
ται στον άξονα προτεραιότητας για την εφαρµογή στρατηγικών
επίτευξης χαµηλών εκποµπών διοξειδίου του άνθρακα µε έµ-
φαση στις αστικές περιοχές και τον θεµατικό στόχο για την υπο-
στήριξη της µετάβασης σε µια οικονοµία χαµηλών εκποµπών
διοξειδίων του άνθρακα σε όλους τους τοµείς και ειδικότερα
στην επενδυτική προτεραιότητα για την προώθηση της χρήσης
συµπαραγωγής θερµότητας και ηλεκτρισµού µε υψηλή απόδοση
βάσει της ζήτησης για χρήσιµη θερµότητα.

Μέσω, λοιπόν, της δράσης ολοκλήρωσης για επέκταση των
υποδοµών για την αύξηση δυναµικότητας ηλεκτρισµού µέσω
συµπαραγωγής προβλέπεται να προωθηθούν έργα τηλεθερµάν-
σεων σε περιφέρειες της χώρας και συγκεκριµένα στις Περιφέ-
ρειες Δυτικής Μακεδονίας και Πελοποννήσου. Κατόπιν τούτου,
τον Δεκέµβριο του 2014, το έργο της επέκτασης του δικτύου τη-
λεθέρµανσης Μεγαλόπολης συµπεριλήφθηκε ως πράξη εµπρο-
σθοβαρής στους εθνικούς πόρους, µε δέσµευση να γίνει
ενεργοποίηση της δράσης, αλλά να µην ανοιχτούν οικονοµικές
προσφορές σε διαγωνισµό που θα διενεργηθεί, εάν προηγουµέ-
νως δεν έχει ενταχθεί η πράξη σε συγχρηµατοδοτούµενο επιχει-
ρησιακό πρόγραµµα.

Ο δικαιούχος τηλεθέρµανσης Μεγαλόπολης Α.Ε. ΟΤΑ είχε ενη-
µερωθεί επίσηµα µε έγγραφο από τις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου µας. Στη συνέχεια και συγκεκριµένα στις 24-10-2016
εγκρίθηκε η πέµπτη εξειδίκευση του Προγράµµατος ΥΜΕΠΕΡΑΑ
από τη Β’ επιτροπή παρακολούθησης. Στην εξειδίκευση αυτή
συµπεριλήφθηκε η δράση ολοκλήρωση-επέκταση των υποδοµών
για την αύξηση της δυναµικότητας ηλεκτρισµού µέσω της συµ-
παραγωγής τηλεθέρµανσης στην Κοζάνη και στην Φλώρινα, διότι
προωθήθηκαν ώριµα έργα. Τα ανωτέρω είχαν ενεργοποιηθεί από
την προγραµµατική περίοδο 2007 - 2013 και είχαν εν εξελίξει
συµβάσεις υλοποίησης των κυρίων εργολαβιών των αντίστοιχων
πράξεων. 

Μέχρι την εξειδίκευση του προγράµµατος για το έργο που θί-
γετε στην ερώτησή σας, δεν είχε προχωρήσει καµµία διαγωνι-
στική διαδικασία. Και για τον λόγο αυτό δεν συµπεριλήφθηκε σε
αυτή. Στην εξειδίκευση του προγράµµατος που εγκρίθηκε στις
13-4-2018, αυξήθηκαν οι προγραµµατικοί πόροι από 24.750.000
ευρώ σε 42.457.000 ευρώ. Η δράση αυτή αφορά στην προώθηση
της εξοικονόµησης πρωτογενούς ενέργειας µέσω της εφαρµο-
γής ολοκληρωµένων παρεµβάσεων…
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, να
σας υπενθυµίσω ότι έχετε και δευτερολογία. 

ΣΤΑΘΗΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Ολοκληρώνω σύντοµα, κύριε Πρόεδρε. 

Η δράση, λοιπόν, αφορά στην προώθηση της εξοικονόµησης
πρωτογενούς ενέργειας µέσω της εφαρµογής ολοκληρωµένων
παρεµβάσεων συµπαραγωγής θερµότητας και ηλεκτρισµού σε
υποδοµές και εγκαταστάσεις µε γνώµονα τον συνδυασµό του
επιδεικτικού εµβληµατικού χαρακτήρα των εγκαταστάσεων και
της επίτευξης συµπαραγωγής ηλεκτρισµού και θερµότητας υψη-
λής απόδοσης, ώστε να συµβάλλουν τόσο στην ευαισθητοποί-
ηση του πληθυσµού όσο και στην κινητοποίηση του ιδιωτικού
τοµέα. 

Με την ανωτέρω δράση επιδιώκεται η ολοκλήρωση δύο facing
έργων στην Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας –τηλεθέρµανση
Φλώρινας και τηλεθέρµανση Κοζάνης- καθώς και η υλοποίηση
νέων αντίστοιχων έργων στις Περιφέρειες Δυτικής Μακεδονίας
και στην Πελοπόννησο και συγκεκριµένα στη Μεγαλόπολη, που
αναφέρετε και στο ερώτηµά µας. Στο αµέσως προσεχές διά-
στηµα και εντός του 2018 προχωράµε στην έκδοση σχετικής
πρόσκλησης υποβολής προτάσεων προς χρηµατοδότηση, που
θα αφορά αποκλειστικά νέα έργα, ώστε αυτές να αξιολογηθούν
µε σκοπό την ένταξή τους στο Πρόγραµµα ΥΜΕΠΕΡΑΑ προς
χρηµατοδότηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολο-

γία σας.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχουµε κάνει ερώτηση για το ΕΣΠΑ. Θα τα

πούµε αυτά. Να µην τα µπερδεύουµε όλα. Καταλαβαίνω ότι ήρ-
θατε εδώ πέρα, κάτι πρέπει να πείτε κι εσείς. Θέλω να σας θυ-
µίσω κάτι, πιθανόν δεν σας έχουν ενηµερώσει γι’ αυτό. Δεν ήθελα
να σας το πω από την αρχή, αλλά δεν σας έχουν ενηµερώσει ότι
ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας, είχε πει στο περιφερειακό συ-
νέδριο ότι θα ολοκληρωθεί το 2018. Σας είπα µόνο τι είχε πει ο
κ. Χαρίτσης, αλλά δεν σας είπα τι είπε ο κ. Τσίπρας στην Τρίπολη. 

Εσείς τώρα ξέρετε τι λέτε; Ο κ. Τσίπρας στην Τρίπολη στις 27
Φεβρουαρίου δεν µίλησε για αξιολόγηση έργου ή για αυτό που
λέτε εσείς. Μίλησε για ένταξη του έργου εντός του 2018. Ποιον
να πιστέψω; Εσάς ή τον κ. Τσίπρα; Πείτε µου ποιον να πιστέψω.
Εγώ δεν πιστεύω κανέναν, αλλά εν πάση περιπτώσει ας πούµε
ότι είναι ο Πρωθυπουργός της χώρας. Εσείς λέτε ότι θα βγάλετε
πρόσκληση για να αξιολογηθούν. Ο κ. Τσίπρας µίλησε για έν-
ταξη, κύριε Γιαννακίδη, απέναντι στους φορείς της Περιφέρειας
Πελοποννήσου. Ποιος λέει αλήθεια; 

Κοιτάξτε, εγώ θα σας πω κάτι. Αυτό το έργο είναι ένα έργο το
οποίο αφορά µια περιοχή, η οποία έχει περάσει πολύ δύσκολα
χρόνια λόγω της αξιοποίησης του λιγνίτη. 

Οι πολίτες θα µας ακούσουν στην Αρκαδία και θα καταλάβουν
τι είπα εγώ, τι είπε ο κ. Τσίπρας, τι είπατε και εσείς. Δεν µε απα-
σχολεί αυτό. Αυτό είναι για εµένα το ελάχιστο. Ούτε οι εντυπώ-
σεις µε απασχολούν. Με απασχολεί, όµως, κάτι πολύ σηµαντικό
και έχει να κάνει µε την υλοποίηση του έργου. 

Η υλοποίηση του έργου, κύριε Γιαννακίδη, σε µια περιοχή
όπως είναι η Μεγαλόπολη, θα δηµιουργήσει πάρα πολλές συνέρ-
γειες για την ανάπτυξη της περιοχής. Θα µειώσει το κόστος
στους κατοίκους που µένουν εκεί. Θα µειώσει το κόστος, επίσης,
εάν το χρησιµοποιήσουν στη γεωργία και στην κτηνοτροφία. Θα
µπορέσουν έτσι να µειώσουν το κόστος και να γίνει ελκυστικό
προς τις επενδύσεις. 

Κάντε κάτι. Φεύγετε σε λίγο χρονικό διάστηµα. Με βάση αυτά
που είπε ο κ. Βούτσης, τον Μάιο θα έχετε εκλογές. Δυστυχώς
για εσάς θα έχετε πει πέντε χρόνια ψέµατα και εύχοµαι και ελ-
πίζω, πραγµατικά, να διαψευστώ και να ενταχθεί το έργο κατά
τη θητεία σας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κωνσταντινόπουλο. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-
λογία σας.

ΣΤΑΘΗΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Με αφορµή τη δευτερολογία σας µε βάζετε, πραγµα-
τικά, στον πειρασµό, να σας θυµίσω κάποια πράγµατα για τις
δικές σας πολιτικές και ευθύνες για τη διαχείριση των ΕΣΠΑ και
συνολικότερα των ευρωπαϊκών κονδυλίων. Και αυτό γιατί το έργο
στη Μεγαλόπολη είναι ιδιαίτερα ενδεικτικό, για το ποια ήταν τα
αποτελέσµατα αυτής της πολιτικής, ποια ήταν τα προβλήµατα
και πώς η Κυβέρνησή µας καθηµερινά εργάζεται συστηµατικά
για την υπέρβασή τους.

Σας λέω, λοιπόν, ότι όταν το έργο στη Μεγαλόπολη εντάχθηκε
από την Κυβέρνηση σας στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων,
δεν ήταν ώριµο και εποµένως δεν µπόρεσε να πραγµατοποιηθεί
µέχρι σήµερα. Και αυτή ήταν µια πρακτική που επιλέγατε κατ’
εξακολούθηση.

Σήµερα η ελληνική Κυβέρνηση µπορεί και ξεπερνά συνολικά
τις δυσκολίες και τα εµπόδια που είχαν θέσει η κακοδιαχείρισή
σας και οι πολιτικές σας, δυσκολίες που στην περίπτωση του
ΕΣΠΑ είχαν να κάνουν µε τις εκ των προτέρων αιρεσιµότητες και
δυσκόλευαν την υλοποίηση δράσεων της περιόδου 2014 -2020.

Να θυµίσω, επίσης, ότι επί των ηµερών σας στη χώρα µας επι-
βλήθηκαν περισσότερες αιρεσιµότητες από οποιοδήποτε άλλο
κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τα φαινόµενα κακοδια-
χείρισης και διαφθοράς συµπλήρωναν την εικόνα της πολιτικής
σας, που χαρακτηριζόταν από παντελή έλλειψη στρατηγικής.

Αντιστρέφοντας αυτή την εικόνα, βρίσκεται στην κορυφή της
ενεργοποίησης και απορρόφησης των ευρωπαϊκών πόρων η
χώρα και δροµολογούµε την υλοποίηση σηµαντικών έργων για
τις τοπικές κοινωνίες και την ελληνική οικονοµία. Έργα που συµ-
βάλλουν τόσο στην ευαισθητοποίηση του πληθυσµού όσο και
στην κινητοποίηση του ιδιωτικού τοµέα, όπως το συγκεκριµένο
έργο το οποίο συζητάµε σήµερα.

Μπορεί να βιάζεστε και να εύχεστε να φύγουµε γρήγορα απ’
αυτή την Κυβέρνηση, αλλά όπως έχει αποδείξει η Ιστορία, αυτό
δεν πρόκειται να συµβεί παρά τη βούλησή σας. 

Είµαστε σε ετοιµότητα να αναπτύξουµε συνολικά το σχέδιο
για την ανάπτυξη αυτής της χώρας, ένα σχέδιο που επί των ηµε-
ρών σας και όπως είχε κατατεθεί στο Eurogroup, αποτελούνταν
από µόλις οκτώ σελίδες, το οποίο αποδεικνύει την παντελή έλ-
λειψη αναπτυξιακής στρατηγικής για αυτή τη χώρα και σίγουρα
επί των ηµερών µας θα υλοποιηθεί και το έργο στη Μεγαλόπολη
αλλά και όλα όσα έχετε αφήσει ως εκκρεµότητες από την προ-
ηγούµενη περίοδο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Πριν περάσουµε στη συζήτηση της επόµενης επίκαιρης ερώ-
τησης, να αναγνώσω µερικά κωλύµατα. 

Η δέκατη µε αριθµό 26/5-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Πειραιώς κ. Δηµητρίου Καµ-
µένου προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
σχετικά «µε την τροπολογία που παγώνει το προεδρικό διάταγµα
για τους µουφτήδες», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυ-
ρίου Βουλευτή.

Η πρώτη µε αριθµό 67/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Κορινθίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρί-
στου Δήµα προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε
θέµα «Απορρόφηση πόρων ΕΣΠΑ 2014-2020», δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Βουλευτή. 

Επίσης, η τρίτη µε αριθµό 53/11-10-2018 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέ-
σµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Ενίσχυση του Λι-
µενικού Σώµατος εν όψει θέσπισης ΑΟΖ και εξόρυξης υδρογο-
νανθράκων και φυσικού αερίου», δεν θα συζητηθεί.

Η έκτη µε αριθµό 20/3-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς του Λαϊκού Συνδέσµου -
Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Συνεχίζεται η τουρκική προ-
κλητικότητα στο Αιγαίο, δεν θα συζητηθεί

Συνεχίζουµε µε τρεις επίκαιρες ερωτήσεις τις οποίες θα απαν-
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τήσει ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Κων-
σταντίνος Γαβρόγλου.

Ξεκινάµε µε την τέταρτη µε αριθµό 72/16-10-2018 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς
τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Να δοθεί άµεσα λύση στο ζήτηµα της καθαριότητας και της υγι-
εινής των σχολείων».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για να την
πρωτολογία σας. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, οξυµένο είναι το πρόβληµα της καθαριότητας

και της υγιεινής των σχολείων. Είναι ένα πρόβληµα, βέβαια, που
συχνά φέρνει και τους γονείς και τους εκπαιδευτικούς σε από-
γνωση. Τα µικρά παιδιά, κυρίως στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση,
νοσούν πάρα πολύ συχνά από ασθένειες που µεταδίδονται από
τις τουαλέτες που δεν καθαρίζονται επαρκώς και µε συχνότητα.
Σε πάρα πολλά σχολεία παρατηρείται αυτή η άθλια κατάσταση.
Συνωστίζονται παιδιά λόγω ελάχιστου αριθµού τουαλετών, λόγω
έλλειψης προσωπικού καθαριότητας κατά τη διάρκεια λειτουρ-
γίας του σχολείου, λόγω έλλειψης υλικών υγιεινής και πάρα
πολλά άλλα.

Αυτή η κατάσταση οδηγεί, ειδικά τα µικρότερα παιδιά, σε διά-
φορες ασθένειες όπως, για παράδειγµα, είναι οι ουρολοιµώξεις.
Δεν πάνε στην τουαλέτα όλη µέρα µε αποτέλεσµα να τα κάνουν
απάνω τους -επιτρέψτε µου την έκφραση-, ενώ έχουν εµφανιστεί
και διάφορες άλλες λοιµώξεις. Σε αρκετές σχολικές µονάδες κα-
λούνται οι σύλλογοι γονέων να καλύπτουν τις ελλείψεις πληρώ-
νοντας ιδιώτη για την καθαριότητα ή για τα απαραίτητα υλικά
υγιεινής ή ακόµα και για την κατασκευή, συντήρηση των χώρων
υγιεινής, καθώς το θέµα της υγείας των παιδιών είναι πρωταρ-
χικό και άµεσο και οι αρµόδιοι φορείς εσκεµµένα πολλές φορές
δεν δίνουν λύσεις ή γιατί έχουν την οικονοµική αδυναµία. Το κα-
θεστώς των συµβασιούχων καθαριστριών εντείνει το πρόβληµα.
Είναι σηµαντικό θέµα το εργασιακό.

Σύµφωνα µε τη σύµβασή τους οι πενιχροί µισθοί τους υπολο-
γίζονται µε βάση τις σχολικές αίθουσες που καθαρίζονται, χωρίς
να λαµβάνονται υπ’ όψιν οι υπόλοιποι χώροι των σχολείων, όπως
η αίθουσα των εργαστηρίων, οι βοηθητικοί και αύλειοι χώροι, τα
γραφεία καθηγητών και οι τουαλέτες.

Οι δήµοι ως αρµόδιοι για τα σχολικά κτήρια, αντί να φωνάξουν
και να διεκδικήσουν, σηκώνουν ψηλά τα χέρια, αφού η νοµοθεσία
και η χρηµατοδότηση από το ΙΝΕΔΙΒΙΜ καθορίζει τις συµβάσεις,
τον αριθµό του προσωπικού καθαριότητας, τη χρηµατοδότηση
των σχολικών επιτροπών µε το σταγονόµετρο. Επιβαρύνονται οι
προϋπολογισµοί των δήµων, ενώ οι πόροι από τους κεντρικούς
αυτοτελείς πόρους έχουν µειωθεί πάνω από 60%. Οι δήµαρχοι,
όµως, ήξεραν να φωνάζουν για να πάρουν τις αρµοδιότητες από
την ευθύνη του κράτους.

Το αποτέλεσµα είναι κάθε χρόνο οι εργαζόµενες καθαρίστριες
να είναι αντιµέτωπες µε την απειλή της ανανέωσης ή όχι των συµ-
βάσεων, µε µεροκάµατο ψυχούλα και η υγιεινή των σχολικών µο-
νάδων µόνιµα και πολλές φορές τραγικά ελλιπής. 

Σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, καθώς λέτε και εσείς και η Κυ-
βέρνησή σας ότι έχουµε µπει πλέον στην µεταµνηµονιακή κανο-
νικότητα: Θα µετατραπούν οι συµβάσεις έργου για το προσωπικό
καθαριότητας των σχολείων σε µόνιµες συµβάσεις και µε πλήρες
ωράριο, ώστε να αντιµετωπιστεί επιτέλους µε τη σχετική πληρό-
τητα το κρίσιµο ζήτηµα της υγιεινής στα σχολεία για τα παιδιά;

Δεύτερον, θα αυξηθεί η χρηµατοδότηση των σχολικών επιτρο-
πών γενικά, αλλά και ειδικά από το ΙΝΕΔΙΒΙΜ, για την κάλυψη των
αναγκών σε προσωπικό καθαριότητας;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Συντυχάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω δύο
σχόλια προκαταρκτικά. Δεν είναι προσωπικό το σχόλιο.

Νοµίζω ότι, όταν υπάρχουν σχολεία και είναι ηµέρα κοινοβου-
λευτικού ελέγχου, όπως συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων πρέπει

να εξηγούµε στα παιδιά το γιατί υπάρχουν τόσοι λίγοι Βουλευτές
στην Αίθουσα σε σχέση µε τις ολοµέλειες, διότι δίνει µια αίσθηση
η έλλειψη ενδιαφέροντος των Βουλευτών. Επιµένω και το έχω
πει και σε άλλους Προέδρους. Δεν είναι προσωπικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εννοείται, κύριε
Υπουργέ και θα το εξηγήσουµε για τους µαθητές που εισέρχον-
ται αυτήν τη στιγµή στην Αίθουσα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Α, εντάξει πολύ ωραία. Δεν τους είδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεχίστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Δεύτερον, είπατε τον τίτλο µιας ερώ-
τησης του κ. Καµµένου ο οποίος χθες το βράδυ ειδοποίησε ότι
δεν µπορεί. Δεν υπάρχει πάγωµα του προεδρικού διατάγµατος
στις µουφτίες. Υπάρχει ενεργοποίηση του νόµου άµεσα, ανεξάρ-
τητα από το πότε θα βγει το προεδρικό διάταγµα, διότι όπως ξέ-
ρουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Νοµίζω θα έχετε την
ευκαιρία, όταν επανακατατεθεί η ερώτηση, να αναπτύξετε και
διάλογο µε τον συνάδελφο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ναι, αλλά δηµιουργούνται εντυπώσεις
για κάτι πάρα πολύ λεπτό και σηµαντικό. 

Τώρα έρχοµαι σε αυτά που είπε ο κ. Συντυχάκης. 
Κύριε Συντυχάκη, ξέρετε καµµιά φορά διαφέρουµε στην περι-

γραφή της πραγµατικότητας. Αυτά που είπατε όντως ισχύουν. Η
δική µας αίσθηση είναι ότι ισχύουν για ένα πολύ µικρό ποσοστό
των σχολείων, ακόµη και γι’ αυτό το ποσοστό δεν πρέπει να
ισχύουν. Εννοώ όλη την κατάσταση που περιγράψατε µε τα παι-
διά. Αλλά ας µην σταθούµε σε αυτό. 

Γνωρίζετε ότι οι καθαρίστριες προσλαµβάνονται µετά από
προτάσεις των δήµων. Σωστά; Εδώ, λοιπόν, υπάρχει κάτι που το
είπατε προς το τέλος της οµιλίας σας. Οι δήµοι διεκδίκησαν δι-
καιώµατα και σήµερα δεν είναι σε θέση να µπορέσουν να αντε-
πεξέλθουν στις υποχρεώσεις τους. Εµείς δεν νοµίζουµε ότι είναι
θέµα χρηµατοδότησης. Να σας πω ότι υπάρχει ένα κονδύλιο 100
εκατοµµυρίων ευρώ και από φέτος, από το 2019, θα είναι 110
εκατοµµύρια ευρώ για το θέµα της καθαριότητας και της φρον-
τίδας των σχολείων. 

Οι δήµοι, όµως, όπως ξέρετε κι εσείς πολύ καλά, δεν κάνουν
έναν προγραµµατισµό συντήρησης των κτηρίων, όπου εκεί µέσα
προφανώς µπαίνουν και οι χώροι υγιεινής. Εδώ, λοιπόν, υπάρχει
ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα και το ζήτηµα αυτό είναι η συνεργασία
των δήµων µε την κεντρική εξουσία από τη µια και των δήµων µε
τα σχολεία από την άλλη, γιατί, όπως ξέρετε, τα λειτουργικά
έξοδα και κυρίως η συντήρηση εξαρτάται από τους δήµους. 

Τώρα, πράγµατι υπάρχει ένα πρόβληµα ως προς την πρόσ-
ληψη µόνιµων καθαριστριών. Γνωρίζετε, όµως, κι εσείς πολύ
καλά ότι από πέρσι καταφέραµε να εντάξουµε στις συµβάσεις
των καθαριστριών που είναι µε ΕΣΠΑ τους κοινόχρηστους χώ-
ρους και τους χώρους υγιεινής. Πραγµατικά, µας σόκαρε όταν
είδαµε ότι στις συµβάσεις τους δεν υπάρχουν αυτοί οι χώροι,
ενώ οι άνθρωποι καθάριζαν αυτούς τους χώρους.

Αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι αυτή τη στιγµή κάνουµε
κάθε προσπάθεια και λόγω τη µεταµνηµονιακής κατάστασης, ενί-
σχυσης αυτού του κλάδου που εµείς θεωρούµε ένα οργανικό
κοµµάτι της καθηµερινότητας των σχολείων. Αυτό σηµαίνει κα-
λύτερες συµβάσεις και υψηλότερο µισθό. 

Νοµίζω ότι έχουµε κάνει κάποια βήµατα, µικρά -δεν λέω ότι λύ-
σαµε το πρόβληµα-, αλλά είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Και
καλώ και τις σχολικές επιτροπές και τους δήµους να µπορέσουν
να πάρουν στα χέρια τους αυτό που οι ίδιοι διεκδίκησαν. Η µό-
νιµη επίκληση ότι δεν έχουν χρήµατα νοµίζω ότι είναι ένα άλλοθι
που σε πάρα πολλές περιπτώσεις το έχουµε δει. Το έχω δει πολύ
συγκεκριµένα και πράγµατι είναι ένα άλλοθι και δεν ανταποκρί-
νεται στην πραγµατικότητα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
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στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συ-
νοδοί-εκπαιδευτικοί από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Βύρωνα και από
το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Ιωνίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Όπως σωστά είπε και ο Υπουργός Παιδείας, σας αφορούν τα
ζητήµατα τα οποία συζητάµε, αυτή τη στιγµή παρακολουθείτε τη
διαδικασία επικαίρων ερωτήσεων όπου ο εκάστοτε Βουλευτής
έχει το δικαίωµα να ρωτήσει τον Υπουργό για κάποια θέµατα που
απασχολούν την επικαιρότητα. Αυτή τη στιγµή βρίσκεται ο
Υπουργός Παιδείας κοντά µας και οι Βουλευτές ρωτάνε θέµατα
που είναι άµεσα συνδεδεµένα µε τη δική σας ενασχόληση, που
δεν είναι άλλη από τη φοίτησή σας και τα µαθητικά σας χρόνια. 

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σχολιάσατε ότι

διαφέρουµε στην περιγραφή των προβληµάτων και ότι το θέµα
της υγιεινής των σχολείων ισχύει για ένα πολύ µικρό µέρος σχο-
λείων.

Εγώ δεν µπορώ να µετρήσω ποια σχολεία έχουν και ποια δεν
έχουν. Φαίνεται, όµως, ότι είναι οξυµένο και για δύο πολύ σηµαν-
τικούς λόγους: Το ένα θέµα είναι της υποχρηµατοδότησης, γιατί
καθοριστικό ρόλο παίζει το χρήµα -είναι η κινητήριος δύναµη- και
το άλλο, φυσικά, είναι το εργασιακό µε τις καθαρίστριες. Ξέρετε
ότι και τα δύο -και το θέµα της υποχρηµατοδότησης και το θέµα
το εργασιακό µε τις καθαρίστριες- είναι γενικευµένα σε όλα τα
σχολεία. Δεν περιορίζονται σε κάποιο.

Άρα, τα προβλήµατα της υγιεινής, που είναι άµεσα συνέπεια
των δύο προηγουµένων θεµάτων που σας είπα, φαίνεται ότι είναι
σε πάρα πολλά σχολεία και η Κυβέρνηση έχει την πρώτη και την
κύρια ευθύνη, όπως, βέβαια και οι προηγούµενες.

Οι δήµοι, όπως και οι περιφέρειες, είναι κράτος, είναι µηχανι-
σµός του κράτους.

Άρα, αφ’ ενός η Κυβέρνηση έχει την πρώτη και την κύρια ευ-
θύνη και, φυσικά, και οι δήµοι έχουν τη δική τους ευθύνη, διότι
αποδέχτηκαν το πέρασµα των αρµοδιοτήτων των σχολείων
στους δήµους και, µάλιστα, χωρίς τους αντίστοιχους πόρους, οι
σχολικές επιτροπές να µετρούν πενταροδεκάρες για να καλύ-
ψουν στοιχειώδεις λειτουργικές ανάγκες και την ίδια στιγµή το
κράτος από αυτήν την ιστορία να βγάζει την ουρά του απ’ έξω.

Αυτό είπατε κάπου στην πρωτολογία σας: «Ξέρετε, την πρώτη
και την κύρια ευθύνη την έχουν οι δήµοι, οι οποίοι δεν κάνουν
συντήρηση. Δεν είναι θέµα», είπατε, «χρηµατοδότησης, αλλά για
το γεγονός ότι οι δήµοι δεν προγραµµατίζουν να κάνουν συντή-
ρηση των σχολικών µονάδων».

Είναι πολύ υποκειµενικό. Δεν νοµίζω ότι ισχύει αυτό. Οι δήµοι
απλώς δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα αυτήν τη στιγµή.
Φυσικά, µπορεί να υπάρχει και η αδιαφορία, µπορεί να υπάρξει
σε ορισµένες περιπτώσεις και ανικανότητα. Όµως, την πρώτη και
την κύρια ευθύνη την έχει το κράτος, η Κυβέρνηση.

Οι εργαζόµενες στην καθαριότητα των δηµόσιων σχολείων
αγωνίζονται καθηµερινά, κύριε Υπουργέ, και µέσα σε αντίξοες
συνθήκες εδώ και πάρα πολλά χρόνια, ώστε τα σχολεία να είναι
καθαρά, οι µαθητές, οι γονείς, οι εκπαιδευτικοί να λειτουργούν
µέσα σ’ ένα υγιές και ασφαλές περιβάλλον.

Αν και η ανάγκη καθαριότητας και υγιεινής στα σχολεία είναι
αδιάκοπη και υποχρεωτική, οι εργαζόµενες εδώ και πολλά χρόνια
εξαναγκάζονται να δουλεύουν µε ανανεούµενες, επαναλαµβανό-
µενες συµβάσεις για να µην κατοχυρώνουν κανένα εργασιακό δι-
καίωµα και να είναι συνεχής η οµηρία τους και η ανασφάλειά
τους.

Εσείς τι είπατε στην πρωτολογία; «Κάνουµε προσπάθεια να
ενισχύσουµε  τον κλάδο των καθαριστριών…», αν καλά κατά-
λαβα, «…µε καλύτερες αµοιβές και υψηλότερο µισθό». Πάρα
πολύ γενικό είναι αυτό. Αυτό δεν διασφαλίζει ούτε τη µονιµότητα
ούτε τις καλύτερες εργασιακές συνθήκες, τα µισθολογικά δι-
καιώµατα.

Ενώ καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες, το κράτος τις θε-
ωρεί επί της ουσίας εργολάβους καθαρισµού κατ’ αποκοπή και

χωρίς δικαιώµατα. Εργάζονται σε καθεστώς επισφάλειας, βιώ-
νοντας ενίοτε εκβιασµούς και απόλυση κάθε φορά που διεκδι-
κούν σεβασµό και αξιοπρεπείς συνθήκες εργασίας. Δεν έχουν
ούτε το στοιχειώδες δικαίωµα στην άδεια –προσέξτε- στην ασθέ-
νεια, στη µητρότητα. Η µισθοδοσία καθυστερεί πολλές φορές
αδικαιολόγητα, µε αποτέλεσµα να οδηγούνται σε πλήρη από-
γνωση. Δεν λαµβάνουν δώρο Χριστουγέννων, δώρο Πάσχα, επί-
δοµα αδείας. Εισπράττουν άρνηση πολλές φορές από τις
σχολικές επιτροπές για τη χορήγηση εκ του νόµου προβλεπόµε-
νων µέσων ατοµικής προστασίας και του γάλακτος, ή πολλές
φορές όταν παίρνουν το γάλα, η ηµεροµηνία λήξης του γάλα-
κτος µπορεί να είναι λίγες µέρες µετά την παραλαβή από τις ερ-
γαζόµενες.

Το σύνολο σχεδόν των εργαζοµένων στον κλάδο είναι άτοµα
που στηρίζουν πολύτεκνες, τρίτεκνες, µονογονεϊκές οικογένειες,
προστατευµένα µέλη µε ειδικές ανάγκες. Πληρώνονται ξέρετε
πόσο; 1000 έως 5000 ετησίως και αµείβονται µε ελάχιστα ευρώ
για κάθε αίθουσα διδασκαλίας ασχέτως ωραρίου και µε υποχρέ-
ωση να παραδίδουν κάθε µέρα το σχολείο καθαρό και ασφαλές.

Πολλά θα µπορούσαµε να πούµε, αλλά ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε. Εµείς θεωρούµε ότι η καθαριότητα των σχολείων, η
υγιεινή των παιδιών δεν µπορούν στα σοβαρά να εξασφαλίζονται
µε αυτό το εργασιακό καθεστώς και µε αυτήν την κανονικότητα
την οποία αναφέρατε προηγουµένως, που είναι επί της ουσίας
µετάθεση επίλυσης του όλου προβλήµατος εις το διηνεκές.

Εµείς θεωρούµε ότι αυτοί οι άνθρωποι καλύπτουν πάγιες και
διαρκείς ανάγκες των σχολείων.

Γι’ αυτό για εµάς κανονικότητα είναι η µόνιµη, πλήρης, σταθερή
εργασία µε αορίστου χρόνου συµβάσεις και πλήρη εργασιακά,
ασφαλιστικά δικαιώµατα, η µονιµοποίηση των εργαζοµένων, χωρίς
όρους και προϋποθέσεις, αξιοπρεπείς αµοιβές, επαναφορά όλου
του κλάδου στα βαρέα και ανθυγιεινά, µιας και ήδη γίνεται µία συ-
ζήτηση για το ποιος θα ενταχθεί και το ποιος θα βγει από τα βαρέα
και ανθυγιεινά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Πρέπει να έχουν ανθρώπινες συνθήκες εργασίας, να τηρηθούν

οι κανόνες υγιεινής, ασφάλειας, να δίνονται τα µέσα ατοµικής
προστασίας µε αναδροµική ισχύ. Πρέπει, επίσης, να γίνεται έγ-
καιρη και άµεση καταβολή των δεδουλευµένων αποδοχών και να
υπάρχει ασφάλεια και όχι επισφάλεια στην εργασία. 

Καµµία µείωση αιθουσών στο πρόγραµµα το οποίο έχουν οι
καθαρίστριες! 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Συντυχάκη. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Κοιτάξτε, καταλαβαίνω τον λόγο της
πλήρους υιοθέτησης όλων αυτών των αιτηµάτων. Το είπατε,
αλλά πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι µιλάτε για τους συµβασιού-
χους, δεν µιλάτε για τους µόνιµους. Έχει σηµασία αυτό, γιατί δεν
πρέπει να δώσουµε την εντύπωση ότι όλοι αυτοί που δουλεύουν
σε αυτόν τον κλάδο είναι συµβασιούχοι. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Μιλάµε για τις καθαρίστριες
στα σχολεία που είναι µε συµβάσεις έργου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Ακριβώς, µε συµβάσεις έργου, αυτό
λέω. Όµως, υπάρχει και ένα σύνολο καθαριστριών που είναι…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Σε άλλες υπηρεσίες, σε άλλα
Υπουργεία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Κοιτάξτε, δεν είναι όλα θέµα του αν οι
δήµοι έχουν την οικονοµική δυνατότητα ή όχι. Αυτό που προσπά-
θησα να πω είναι ότι οι δήµοι αυτή τη στιγµή δεν έχουν κανέναν
προγραµµατισµό. Εγώ ζητάω τον προγραµµατισµό επανειληµ-
µένα και µου ήρθε από τους τριακόσιους είκοσι πέντε δήµους σε
όλη τη χώρα, από λιγότερους των είκοσι πέντε ο προγραµµατι-
σµός που έχουν για το τι κάνουν στα θέµατα της εκπαίδευσης. 
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Δυστυχώς, υπάρχει, να πούµε ολιγωρία; Δεν θέλω να πω αδια-
φορία. Να πω γραφειοκρατία; Πάντως, υπάρχει κάτι που πρέπει
να βελτιωθεί, για να µπορεί και η κεντρική εξουσία να έχει άποψη
για το ποιες είναι οι ανάγκες και να µην γενικεύονται αυτές. 

Το δεύτερο θέµα που θίξατε –που έχει σηµασία και συµφωνώ
µαζί σας- έχει σχέση µε τις συµβάσεις αυτών των ανθρώπων.
Αυτές οι συµβάσεις πρέπει να βελτιωθούν. Αυτό που σας ρωτάω,
όµως, είναι αν υπάρχει βελτίωση τα τελευταία χρόνια. Εµείς λέµε
ότι υπάρχει βελτίωση. Είναι τόση ώστε να πούµε ότι τελείωσε
αυτό το θέµα; Προφανώς και δεν είναι. 

Θεωρούµε ότι στη µεταµνηµονιακή περίοδο, στην οποία µπαί-
νουµε -που όπως γνωρίζετε πολύ καλά, έχουµε ήδη ανακοινώσει
δεκαπέντε χιλιάδες προσλήψεις διδακτικού προσωπικού για τα
επόµενα τρία χρόνια και ήδη αρχίζουν οι διαδικασίες για τις τεσ-
σερισήµισι χιλιάδες στην ειδική αγωγή- προσπαθούµε να κανο-
νικοποιήσουµε µία κατάσταση, την οποία συντηρήσαµε στα
χρόνια της κρίσης. Βρήκαµε παθογένειες οι οποίες είχαν δηµι-
ουργηθεί σε απίστευτο βαθµό. Προσπαθήσαµε να συντηρή-
σουµε µία κατάσταση, να τη βελτιώσουµε κατά τι και τώρα
είµαστε σε έναν δρόµο µε τον οποίο νοµίζουµε ότι θα πάµε στο
επόµενο βήµα. 

Εκεί, πράγµατι, αυτός ο κλάδος, αυτοί οι εργαζόµενοι πρέπει
να έχουν τη θέση τους ως προς τη βελτίωση όλων αυτών των ζη-
τηµάτων που είπατε. Και πάλι νοµίζω ότι πρέπει να δούµε τα
πράγµατα µέσα σε ένα ρεαλιστικό πλαίσιο. 

Εµείς λέµε ότι υπάρχουν βήµατα βελτίωσης. Αυτά πρέπει να
κατοχυρωθούν και µετά πρέπει να δούµε ποια µπορεί να είναι τα
επόµενα βήµατα. 

Για να µη νοµίσετε ότι δεν θέλω να απαντήσω ως προς τις συµ-
βάσεις αορίστου χρόνου, προφανώς άτοµα τα οποία είναι απα-
ραίτητα στην καθηµερινότητα των σχολείων πρέπει να έχουν ένα
τέτοιο καθεστώς. Και προφανώς, πάντα θα υπάρχουν και κάποια
άτοµα βοηθητικά είτε άτοµα που θα έχουν συµβάσεις όχι αυτού
του χαρακτήρα. 

Γι’ αυτό και το πρώτο που πάµε να κανονικοποιήσουµε είναι
το θέµα των αναπληρωτών καθηγητών. Ξέρετε ότι έχουµε ένα
τεράστιο ποσοστό αναπληρωτών καθηγητών. Αυτό δεν έχει µόνο
δυσµενείς επιπτώσεις σε αυτά καθαυτά τα άτοµα, αλλά και στην
ίδια την εκπαιδευτική διαδικασία. 

Πάµε, λοιπόν, τώρα σε αυτόν τον προγραµµατισµό, ο οποίος
έχει κατοχυρωθεί και µε την εγγραφή του ποσού στον προϋπο-
λογισµό και τα λοιπά. Πέραν τούτου, πρέπει να δούµε συνολικά
τα άτοµα που δουλεύουν στην καθαριότητα, τα άτοµα που επι-
τελούν διοικητικό έργο στα σχολεία και τα λοιπά. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας ανακοινώσω ποιες επί-

καιρες ερωτήσεις δεν θα συζητηθούν. 
Η πρώτη µε αριθµό 66/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Εµ-
µανουήλ Κόνσολα προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής
Πολιτικής, µε θέµα: «Ζητήµατα αναβάθµισης της λειτουργίας της
Ακαδηµίας Εµπορικού Ναυτικού στην Κάλυµνο», δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής κ. Φωτίου - Φανούριου Κουβέλη, εξαιτίας ανειληµµένων υπο-
χρεώσεων. 

Η δεύτερη µε αριθµό 59/12-10-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Αδιέξοδη η κατάσταση της Ελληνι-
κής Βιοµηχανίας Ζάχαρης (ΕΒΖ)», δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης
κ. Στέργιου Πιτσιόρλα, εξαιτίας κυβερνητικής αποστολής στην
Πύλο.

Η έβδοµη µε αριθµό 27/5-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου - Δηµητρίου Καρρά προς τον
Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Κυβερνητική πα-
ραπληροφόρηση, ότι προστατεύονται οι εγγυητές των υπερχρε-
ωµένων νοικοκυριών», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του

Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Στέργιου
Πιτσιόρλα, εξαιτίας κυβερνητικής αποστολής στην Πύλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, δεκαέξι µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Χαϊδαρίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Αγαπητά παιδιά, παρακολουθείτε τη διαδικασία των επικαίρων
ερωτήσεων, που ο Βουλευτής ρωτά τον Υπουργό για κάποια επί-
καιρα θέµατα και γίνεται µια γόνιµη συζήτηση. Για αυτόν τον
λόγο και βλέπετε λίγους παρευρισκόµενους εντός της Αιθούσης. 

Επόµενη είναι η πέµπτη µε αριθµό 60/16-10-2018 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Β’ Αθη-
νών κ. Θεοχάρη Θεοχάρη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας
και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Προβληµατικές οι διαδικασίες για
την υποχρεωτικότητα της προσχολικής αγωγής σε δηµόσιες και
δηµοτικές δοµές».

Κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρωτο-
λογία σας. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, είµαι σίγουρος πως ξέρετε πολύ καλά και λαµ-
βάνετε υπ’ όψιν σας τη σηµασία της προσχολικής αγωγής, στη
γνωσιακή λιγότερο, θα έλεγα, αλλά κυρίως στην κοινωνικοποί-
ηση και στην ανάπτυξη της κοινωνικής προσωπικότητας κάθε
παιδιού, όπως και στα θέµατα που έχουν σχέση ακόµα και µε την
καταπολέµηση της φτώχειας και τη δηµιουργία ίσων ευκαιριών
για τις νέες γενιές που έρχονται και που είναι το µέλλον της
χώρας µας.

Ξέρετε πολύ καλά πως η κατάσταση στη χώρα µας δεν είναι
εκεί που θα έπρεπε να είναι. Η ετήσια έκθεση της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για την παρακολούθηση της εκπαίδευσης και της κα-
τάρτισης, του 2017 είναι η τελευταία, και η οποία ουσιαστικά πα-
ρακολουθεί την πρόοδο των χωρών για τους στόχους της
Βαρκελώνης για το 2020 κατατάσσει τη χώρα µας σε προβληµα-
τική θέση. Όσον αφορά τα τετράχρονα στο 79,6%, τρίτη από το
τέλος, και όσον αφορά τα τρίχρονα είµαστε στο 12%, πολύ µα-
κριά από τον στόχο του 33% που είναι για το 2020.

Είµαι σίγουρος πως αυτά λάβατε υπ’ όψιν σας στην προσπά-
θεια που κάνατε φέτος για να οδηγήσετε βίαια και πολύ γρήγορα
τη χώρα µας σε µία λογική υποχρεωτικής προσχολικής αγωγής,
κατεβάζοντας τα χρόνια προς τα κάτω και προσπαθώντας να πιέ-
σετε µε τα πιλοτικά προγράµµατα σε αυτούς τους δήµους την
υποχρεωτικότητα αυτή.

Όµως, η υποχρεωτικότητα, πρώτον, δεν είναι ένας στόχος που
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είχε µιλήσει γι’ αυτόν και, δεύτερον, η
ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση µιλάει για προσβασιµότητα και όχι για
υποχρεωτικότητα. Συνεπώς εδώ έχουµε µία προσπάθεια επιβο-
λής µίας συγκεκριµένης πολιτικής, γιατί κοιτάτε ενδεχοµένως
µόνο τα νούµερα και, σε µία προσπάθεια να τα πετύχετε, κάνετε
µία πολιτική που είναι βίαιη από τη µια µεριά και µάλλον χωρίς
τους αναγκαίους επενδυτικούς πόρους.

Συνεπώς σας ρωτώ, κύριε Υπουργέ: Ποιος είναι ο χρονικός
προγραµµατισµός σας και ποιο το συνολικό ύψος του προϋπο-
λογισµού για την πραγµατοποίηση προσλήψεων και τη δηµιουρ-
γία νέων δοµών, για να υλοποιηθεί η υποχρεωτικότητα αυτή; Σας
είχα ζητήσει αναλυτικά τα οικονοµικά στοιχεία. 

Τι πρόκειται να γίνει µε τις χιλιάδες βρεφονηπιοκόµους και το
λοιπό επιστηµονικό προσωπικό που απασχολούνται σήµερα σε
ιδιωτικούς και δηµοτικούς παιδικούς σταθµούς; Ποιες οι προϋπο-
θέσεις για τη συµµετοχή των ιδιωτικών παιδικών σταθµών στην
υποχρεωτικότητα γενικά της προσχολικής εκπαίδευσης, κάποιο
άλλο σύστηµα voucher κ.λπ.; Πώς εξηγείται η επιλογή του
Υπουργείου σας σε σχέση µε την υποχρεωτικότητα έναντι της
καθολικότητας µέσω προσβασιµότητας, την οποία προκρίνει η
Ευρωπαϊκή Ένωση ως καλύτερη;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
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Θεοχάρη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά από εξήντα ένα χρόνια καταφέραµε στη χώρα αυτή να

έχουµε υποχρεωτική δίχρονη προσχολική εκπαίδευση. Μη θεω-
ρήσουν οι πολίτες αυτής της χώρας ότι η υποχρεωτικότητα ση-
µαίνει κάτι το καταπιεστικό. Νοµίζω ότι το είπατε πολύ καλά ότι
δεν είναι το θέµα γνωσιακό, αλλά είναι ένα θέµα κοινωνικοποί-
ησης αυτών των παιδιών.

Κοιτάξτε, λοιπόν, τι γινόταν. Πρέπει να πας υποχρεωτικά έναν
χρόνο νηπιαγωγείο, για να µπορέσεις να γραφτείς στο δηµοτικό.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι µετά από τα τρία χρόνια όλοι θα έχουν
τη δυνατότητα να πηγαίνουν δύο χρόνια στο νηπιαγωγείο και να
γράφονται στο δηµοτικό.

Φέτος από τους τριακόσιους εικοσιπέντε δήµους στους εκα-
τόν ογδόντα επτά, πολύ περισσότερους από τους µισούς, κατα-
φέραµε και έχουµε δίχρονη προσχολική εκπαίδευση. Του χρόνου
θα έχουµε επιπρόσθετα άλλους εκατό δήµους και τον τρίτο
χρόνο θα ολοκληρωθεί και στους τριακόσιους εικοσιπέντε δή-
µους.

Καταλαβαίνετε, και σε αυτό θα πρέπει να συµφωνήσετε, ότι
αυτό είναι ένα τεράστιο εγχείρηµα και δεν µπορεί κανείς να πει
ότι µε το πάτηµα ενός κουµπιού από του χρόνου θα πρέπει όλοι
να έχουν αυτή τη δυνατότητα.

Το δεύτερο πολύ σηµαντικό είναι ότι µέχρι τώρα στους βρε-
φονηπιακούς σταθµούς πήγαιναν πολλά τετράχρονα. Αυτό σή-
µαινε ότι αποκλείονταν πολύ µικρότερα παιδιά.

Εµείς, λοιπόν, µε το να εντάξουµε τώρα τα τετράχρονα στον
πρώτο χρόνο της προσχολικής εκπαίδευσης δίνουµε τη δυνατό-
τητα για πολλά µικρότερα παιδιά να πηγαίνουν στους βρεφονη-
πιακούς σταθµούς. Άρα είναι όλοι κερδισµένοι και κυρίως είναι
κερδισµένα τα νέα ζευγάρια, τα οποία είχαν πολύ µικρά παιδιά,
που δεν µπορούσαν να πάνε στους βρεφονηπιακούς σταθµούς
ακριβώς επειδή πήγαιναν τα τετράχρονα.

Η λογική, λοιπόν, είναι να αυξηθεί ο αριθµός των µικρών παι-
διών στους βρεφονηπιακούς σταθµούς, να αυξηθεί ο αριθµός
των τετράχρονων στην προσχολική αγωγή. Αυτό φαίνεται ότι
έγινε δυνατό στους εκατόν ογδόντα επτά δήµους που ήδη κά-
νουµε.

Αυτά όλα θέλουν µια υποδοµή, όπως καταλαβαίνετε και όπως
το λέτε και εσείς. Στους εκατόν ογδόντα επτά δήµους η από-
φαση πάρθηκε οµόφωνα, δηλαδή ψήφιζε ο δήµαρχος, ο εκπρό-
σωπος των εκπαιδευτικών και ο διευθυντής της πρωτοβάθµιας
εκπαίδευσης. Άρα οµόφωνα είχαν αποφασίσει ότι έχουν την υλι-
κοτεχνική υποδοµή. Εµείς διορίσαµε προφανώς και τους απα-
ραίτητους νηπιαγωγούς.

Στα επόµενα θα κάνουµε ένα µεικτό σύστηµα. Δηλαδή, έχουµε
νηπιαγωγεία τα οποία οικοδοµούνται, έχουµε µέρη τα οποία θα
νοικιάσουµε και έχουµε τη δυνατότητα προκατασκευασµένων
χώρων, που, όπως ξέρετε, δεν είναι όπως ήταν παλιά οι προκα-
τασκευασµένοι χώροι. Αυτή τη στιγµή έχουν ευρωπαϊκές προ-
διαγραφές, έχουν πάρα πολλές δυνατότητες, είναι ευρύχωροι,
έχουν εγγυήσεις εικοσιπέντε ετών κ.λπ., κ.λπ..

Άρα του χρόνου µε µια πρόσθετη επένδυση 4.300.000 ευρώ
θα καταφέρουµε να έχουµε σε αυτούς τους εκατό δήµους τη δυ-
νατότητα τα παιδιά να εµπλακούν στην υποχρεωτική δίχρονη εκ-
παίδευση.

Επειδή δεν θέλω να καταναλώσω τον χρόνο µου, τα υπόλοιπα
θα τα πω στη δευτερολογία, ακούγοντας και τον κ. Θεοχάρη.

Δεν υπάρχει κάτι που θα ανατρέπει τη δική σας δευτερολογία.
Μη νοµίζετε ότι το κάνω για λόγους συνδικαλιστικούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ήµουν σί-

γουρος –αλλά χαίροµαι γιατί το βλέπω και στην πράξη- ότι συµ-
φωνούµε στο πνεύµα, στον στόχο, στη σκοπιµότητα. Εκεί, όµως,
που βλέπω ότι διαφωνούµε είναι στον τρόπο, στη µεθοδολογία
και τελικά στα αποτελέσµατα. Μας παρουσιάσατε µια πολύ θε-
τική, ειδυλλιακή, εικόνα και αναµένονται, φυσικά, κάποια προ-

βλήµατα για ένα τόσο πολύπλοκο εγχείρηµα. Όµως, δεν αναµέ-
νεται στους Αγίους Αναργύρους να έχουµε ένα κλειστό κοντέι-
νερ, χωρίς φυσικό εξαερισµό, στο οποίο να βρίσκονται µέσα τα
παιδιά, σύµφωνα µε καταγγελίες των γονέων. 

Επαναλαµβάνω αυτό που είπα και στην πρωτολογία µου. Πι-
στεύω ότι θέλετε να πετύχετε ένα πολύπλοκο έργο, χωρίς να κά-
νετε επενδύσεις. Θα µου πείτε, µε τα γλίσχρα οικονοµικά που
µας επιτρέπει το Υπουργείο Οικονοµικών, έργα χωρίς επενδύ-
σεις προσπαθούµε να κάνουµε συνολικά. Δεν είναι, όµως, αυτός
ο λόγος και δεν είναι αυτό δικαιολογία για να πειραµατιζόµαστε
πάνω στις πλάτες των βρεφών, των νηπίων και των µικρών παι-
διών. 

Επίσης, χθες και προχθές συζητούσαµε το προσχέδιο του
προϋπολογισµού. Εκεί, στο θετικό σενάριο για την Κυβέρνηση,
τα 150 εκατοµµύρια ευρώ που θα δίνονταν για τους βρεφονη-
πιακούς σταθµούς του χρόνου, πέφτουν στα 22 εκατοµµύρια
ευρώ. Ελπίζω να έχετε τη δυνατότητα να µιλήσετε µε τον
Υπουργό Οικονοµικών και να µην προχωρήσει σ’ αυτή τη λογική. 

Λέω ξανά ότι είναι το σενάριο στο οποίο δεν κόβονται οι συν-
τάξεις και το σενάριο που ο Υπουργός Οικονοµικών µάς είπε
χθες ότι είναι σχεδόν συµφωνηµένο µε το εξωτερικό και αυτό θα
υλοποιηθεί. Σε αυτό το σενάριο, οι πόροι µειώνονται ακόµα πε-
ρισσότερο. Φέτος δεν πετύχατε τον δικό σας στόχο. Από τις εκα-
τόν τριάντα πέντε χιλιάδες παιδιά, βρήκαν θέση περίπου οι
εκατόν είκοσι χιλιάδες παιδιά και δεκαπέντε χιλιάδες παιδιά έµει-
ναν απ’ έξω. 

Τριάντα ένας δήµοι είχαν κρούσει τον κώδωνα του κινδύνου,
δηλώνοντας πως δεν υπάρχουν κατάλληλα κτήρια. Έχω τα σχε-
τικά έγγραφα και θα σας τα καταθέσω. Έχουµε προβλήµατα µε
την ΚΤΥΠ. Θα έπρεπε να είχαµε δοµές. Θα έπρεπε να είχαµε τη
δυνατότητα οι «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ» να δηµιουργήσουν τέ-
τοιου είδους δοµές και να δοθεί αυτός ο χρόνος και ο κατάλλη-
λος προγραµµατισµός να έχει ξεκινήσει πριν από τις εξαγγελίες. 

Όµως, αυτή τη στιγµή, η ΚΤΥΠ µέσω της µεταφοράς στο
υπερταµείο –µεταφέρεται, δεν µεταφέρεται- αποψιλώνεται από
στελεχιακό δυναµικό. Πάνω από εκατόν πενήντα εργαζόµενοι µε-
τατάχθηκαν αλλού. Θα σας καταθέσω και ανακοίνωση αντιστοί-
χως του σωµατείου των εργαζοµένων για τα προβλήµατα εκεί.
Όλα αυτά δεν σας επιτρέπουν να χρησιµοποιήσετε τις δοµές
αυτές, για να δηµιουργήσετε κτηριακές υποδοµές οι οποίες είναι
απαραίτητες. Αυτό είναι το πρώτο πρόβληµα. 

Το δεύτερο πρόβληµα αφορά το προσωπικό. Είχατε υποσχεθεί
ότι θα υπήρχε στελέχωση. Μέχρι σήµερα, καθώς πλησιάζουµε
στο τέλος Οκτωβρίου, δεν έχει γίνει ακόµα ούτε ένας διορισµός
για να λυθούν τα προβλήµατα.

Το τρίτο πρόβληµα αφορά το εκπαιδευτικό πρόγραµµα. Δεν
έχει καταρτισθεί. Ξεκινάµε, λοιπόν, µια διαδικασία, χωρίς να
έχουµε το βασικό. Τι πρέπει να πετυχαίνουµε µε αυτά τα παιδιά;
Είναι «πάρκινγκ»; Είναι προφανές ότι είναι θετικό για τις οικογέ-
νειες, ιδιαίτερα τις µονογονεϊκές οικογένειες, που µπορεί να µην
έχουν και στήριξη για να µπορέσει να δουλέψει ο γονιός, αλλά
δεν µπορεί τα παιδιά να τα στέλνουµε απλώς σε «πάρκινγκ». Πρέ-
πει να υπάρχει πρόγραµµα, πρέπει να πετυχαίνουν κάποιους στό-
χους, πρέπει να µαθαίνουν κάποια πράγµατα σε σχέση µε την
επαφή τους µε άλλα παιδιά, µε ανθρώπους οι οποίοι είναι ξένοι
προς αυτά, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για την κοινωνικοποίησή
τους και για την ανάπτυξη της προσωπικότητάς τους. 

Συνεπώς βλέπουµε ελάχιστη πρόοδο, ρυθµούς χελώνας. Για
παράδειγµα, όσον αφορά τα 95 εκατοµµύρια ευρώ από το ΣΑΕ
055 από το ΕΣΠΑ που θέλετε να δώσετε για τη δηµιουργία
δοµών, µόνο µία έχει παραληφθεί, όπως βλέπω, η «Παιδική Στέγη
Κρώσφηλδ» στη Δραπετσώνα. 

Συνεπώς βλέπουµε ότι τα προβλήµατα είναι τεράστια και πολύ
σηµαντικά. Ακόµα και για ιδιωτικούς παιδικούς σταθµούς η προ-
θεσµία έληγε στις 25 Σεπτεµβρίου για την αδειοδότηση. Άρα
έχουµε κι εκεί ένα άτυπο καθεστώς, στο οποίο δεν υπάρχουν οι
σωστές αδειοδοτήσεις. 

Θα καταθέσω κι ένα σχετικό έγγραφο, στο οποίο βλέπουµε
αυτά τα προβλήµατα. 

Συνεπώς καταλήγω λέγοντάς σας ότι είναι πάρα πολύ σηµαν-
τικό και για λόγους των ίδιων των παιδιών αυτών και για λόγους
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κοινωνικής κινητικότητας. Δεν είναι τυχαίο ότι στη Γαλλία ο Πρό-
εδρος Μακρόν ανακοίνωσε πρόγραµµα κατά της φτώχειας και
στην καρδιά του προγράµµατος αυτού είναι οι στόχοι για την εκ-
παίδευση των νηπίων από τριών ετών και πάνω, ώστε να µπορέ-
σουν να ξεφύγουν από το δυσµενές κοινωνικοοικονοµικό
περιβάλλον και έτσι να µπορέσουν να πετύχουν στη ζωή τους.
Είναι λόγοι ισότητας και δυνατότητας των οικογενειών να µπο-
ρέσουν να προγραµµατίσουν και να έχουν µια ζωή ανθρώπινη,
χωρίς να είναι συνέχεια µε το άγχος πού θα αφήσουν τα παιδιά
τους, για να µπορέσουν να ανταποκριθούν στις επαγγελµατικές
και άλλες υποχρεώσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε, σύντοµα. 

Και τέλος είναι και οι στόχοι που έχουµε µέσα στο πλαίσιο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Συνηθίζουµε να µιλάµε για την Ευρωπαϊκή
Ένωση ως δηµιουργό προβληµάτων οικονοµικών και άλλων δει-
νών. Όµως σε αυτή την περίπτωση η Ευρωπαϊκή Ένωση εδώ
είναι ένας αρωγός, µας δίνει βοήθεια, µας δίνει µεθοδολογία και
θα πρέπει να χρησιµοποιήσουµε αυτή για να πετύχουµε αυτούς
τους στόχους µε καλύτερο τρόπο.

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, να σώσετε το παιδί, γιατί, εάν το σώ-
σετε, υπάρχει ελπίδα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχά-
ρης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Θεοχάρη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-
λογία σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Νοµίζω υπάρχει µια σύγχυση, θα µου
επιτρέψετε να σας πω. 

Οι βρεφονηπιακοί σταθµοί είναι µια δοµή την ευθύνη της
οποίας έχει ο δήµος. Άρα ο δήµος -και ορθά- οργανώνει τη φρον-
τίδα αυτών των παιδιών. Το λέµε αυτό, διότι όντως υπάρχει ένα
θέµα φροντίδας, το οποίο είναι διαφορετικό από την εκπαίδευση.

Τα τµήµατα από τα οποία αποφοιτούν οι βρεφονηπιαγωγοί
είναι τµήµατα φροντίδας της πρώιµης παιδικής ηλικίας και είναι
σε σχολές κοινωνικών επιστηµών, δεν είναι σε σχολές παιδαγω-
γικών. Έχει µια σηµασία αυτό. Και έχει µια σηµασία για τον λόγο
που αναφερθήκατε και εσείς. Άρα έχουµε τα παιδιά εκεί για να
κοινωνικοποιηθούν. Έχουµε τα παιδιά εκεί για πολλούς και δια-
φορετικούς κοινωνικούς λόγους, συµπεριλαµβανοµένων και των
αναγκών των γονέων.

Πάµε στο νηπιαγωγείο. Το νηπιαγωγείο έχει µια άλλη λογική,
για αυτό και λέµε τα τετράχρονα να είναι στο νηπιαγωγείο. Είναι
λάθος να σχολειοποιείται το νηπιαγωγείο, γιατί δυστυχώς και
από πολλούς γονείς υπάρχει µια αίσθηση ότι θα πάει το παιδί
στο νηπιαγωγείο για να µάθει γράµµατα. Δεν είναι αυτός ο λόγος
του νηπιαγωγείου, προφανώς.

Υπάρχουν, λοιπόν, προγράµµατα. Εµείς έχουµε στείλει νηπια-
γωγούς σε όλες αυτές τις νέες δοµές, δεν υπάρχει πουθενά έλ-
λειψη. Βεβαίως, σε πολλά νηπιαγωγεία, που έχουν πολλές τάξεις
µαζί, υπάρχει ένα θέµα έλλειψης βοηθητικού προσωπικού κ.λπ.,
αλλά ως προς τους νηπιαγωγούς αυτούς καθαυτούς δεν υπάρχει
κανένα απολύτως πρόβληµα. 

Αναφερθήκατε στους Αγίους Αναργύρους, δεν ήταν στην ερώ-
τησή σας. Εάν θυµάµαι καλά, µπορεί να κάνω λάθος, στους Αγί-
ους Αναργύρους υπάρχει ένα νηπιαγωγείο το οποίο λειτουργεί
κανονικά σε ένα κτήριο και ο δήµος τώρα έχει βρει µια έκταση
στην οποία θα υπάρξει επέκταση µε ένα προκατασκευασµένο κτί-
σµα, ώστε να υπάρχουν λιγότερα παιδιά στο υπάρχον κτήριο.
Επιµένω, εάν το θυµάµαι καλά. Και µάλιστα, έχω µιλήσει και µε
τον δήµαρχο και τις νηπιαγωγούς.

Τώρα, εµείς ποτέ στην ιστορία µας, εννοώ της σύγχρονης Ελ-
λάδας, δεν έχουµε δώσει τόσα χρήµατα στους βρεφονηπιακούς

σταθµούς και στα νηπιαγωγεία, όσα δίνουµε τώρα. Αυτό είναι µια
αντικειµενική αλήθεια.

Οι βρεφονηπιοκόµοι προφανώς θα ασχολούνται στους δηµο-
τικούς βρεφικούς και νηπιακούς σταθµούς και προφανώς στον
ιδιωτικό τοµέα. Βεβαίως οι ιδιοκτήτες των ιδιωτικών βρεφονηπια-
κών σταθµών προσέφυγαν σε ασφαλιστικά µέτρα ουσιαστικά
εναντίον της δίχρονης προσχολικής εκπαίδευσης. Αυτά θα πρέ-
πει λίγο να τα σκεφτεί ο καθένας µας. Δεν µπορεί η επιχειρηµα-
τικότητα να έρχεται σε αντίθεση µε την προοπτική των µικρών
παιδιών να ενταχθούν σε ένα σύστηµα το οποίο υπάρχει και σε
άλλες χώρες, όπως ξέρετε, στις χώρες της Δυτικής Ευρώπης
τουλάχιστον δεν είναι ενιαίο το σύστηµα, υπάρχουν διαφορές
παιδαγωγικού χαρακτήρα. Εν πάση περιπτώσει, όµως, αυτό που
κάνουµε είναι ένα από τα πολύ στάνταρ πράγµατα και πρέπει
όλοι να το υπερασπιστούµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Να συνεχίσουµε ολοκληρώνοντας µε τις ερωτήσεις που δεν

θα συζητηθούν.
Η τέταρτη µε αριθµό 70/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Νικολάου Καραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών, µε θέµα: «Για τις καταστροφές από τον κυκλώνα
“Ζορµπά” που προκλήθηκαν στην Πελοπόννησο», δεν θα συζητη-
θεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Εσωτερικών κ. Αλέξανδρου
Χαρίτση. Αιτία: Κυβερνητική αποστολή. 

Η τρίτη µε αριθµό 71/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών, µε θέµα: «Για τις καταστροφικές πληµµύρες που προκλήθη-
καν στη Βορειοκεντρική Εύβοια», δεν θα συζητηθεί λόγω
κωλύµατος του Υπουργού Εσωτερικών κ. Αλέξανδρου Χαρίτση.
Αιτία: Κυβερνητική αποστολή. 

Η δεύτερη µε αριθµό 73/16-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Η Κρήτη
δικαιούται την ένταξη στην καθολική εφαρµογή του µεταφορικού
ισοδυνάµου από 1η-1-2019», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του Αναπληρωτή Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
κ. Νεκτάριου Σαντορινιού, λόγω ανειληµµένων υποχρεώσεων. 

Η πρώτη µε αριθµό 1326/6-9-2018 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου - Δηµητρίου
Καρρά προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Απίστευτη αναλγησία της ΔΕΗ σε βάρος καταναλωτών της, που
συνοδεύεται και από αφάνταστη ταλαιπωρία τους στα καταστή-
µατα της ΔΕΗ», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού
Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γεωργίου Σταθάκη. Αιτία: Φόρτος
εργασίας.

Για όλα τα παραπάνω υπάρχει και σχετική επιστολή από τον
Γενικό Γραµµατέα της Κυβερνήσεως. 

Τελευταία για τη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί η όγδοη
µε αριθµό 46/9-10-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Να υλοποιηθούν άµεσα µέτρα στήρι-
ξης των φοιτητών που στεγάζονταν στις φοιτητικές εστίες που
κάηκαν καθώς και για την ανέγερση νέων εστιών».

Κύριε Συντυχάκη, έχετε δυο λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, βρισκόµαστε έναν µήνα µετά το περιστατικό

πυρκαγιάς στις παλιές εγκαταστάσεις που Πανεπιστηµίου Κρή-
της στο Ηράκλειο, όπου στεγάζονται οι φοιτητικές εστίες µε εκα-
τόν είκοσι φοιτητές. Αυτές οι εστίες δεν καλύπτουν ούτε το 2%
του συνόλου των φοιτητών. Σας δίνω µια τάξη µεγέθους, για να
δούµε ποιες είναι πραγµατικές ανάγκες στέγασης. Είναι θέµα
τύχης που δεν θρηνήσαµε θύµατα, όπως το καλοκαίρι µε τις πυρ-
καγιές στο Μάτι. Ειλικρινά σάς µιλάω. Κι αυτό φυσικά είναι µια
απόδειξη ότι η πολιτική που ασκούν διαχρονικά οι κυβερνήσεις
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και οι διοικήσεις των πανεπιστηµίων –δεν είναι άµοιρες ευθυνών-
είναι επικίνδυνη για τη ζωή και τα δικαιώµατα των φοιτητών και
των εργαζοµένων εκεί. 

Ευτυχώς υπήρξε η ψύχραιµη, αποτελεσµατική και επαγγελµα-
τική στάση της υπαλλήλου φύλακα της πρωινής βάρδιας και φυ-
σικά η αυτοθυσία πυροσβεστών για την άµεση αποµάκρυνση των
φοιτητών από την εστία. 

Κύριε Υπουργέ, παρά τις υποσχέσεις της Κυβέρνησης και
εσάς προσωπικά που επισκεφθήκατε το Ηράκλειο, οι φοιτητές,
παλιοί και νεοεισερχόµενοι, στο σύνολό τους εκατόν είκοσι µε
βάση τη δυναµικότητα των εστιών έχουν µείνει ξεκρέµαστοι.
Μόλις προχθές έλαβαν κάποιοι το επίδοµα των δυο χιλιάδων
ευρώ που είχατε πει. Όχι όλοι. Μετά κόπων και βασάνων.

Παραµένουν όµως σε δύο ξενοδοχεία που δεν πληρούν στοι-
χειώδεις προϋποθέσεις. Αλλά και η σκέψη για µεταφορά τους σε
άλλο ξενοδοχείο και πάλι δεν ικανοποιεί τις ανάγκες των φοιτη-
τών. Σε αυτό το νέο ξενοδοχείο που θα πάνε θα µείνουν, λέει,
µέχρι τα Χριστούγεννα και από 1-1-2019 σε άλλο ξενοδοχείο µε
βάση τον διαγωνισµό του ΙΝΕΔΙΒΙΜ. Έτσι θα βγει η ακαδηµαϊκή
τους χρονιά;

Βεβαίως, θα καυτηριάσουµε και το γεγονός ότι την πιο κρίσιµη
στιγµή του ανθρώπινου δράµατος οι ξενοδόχοι έδειξαν το απάν-
θρωπο πρόσωπό τους. Μπροστά στο κέρδος δεν τους ενδιαφέ-
ρει ούτε η ανθρώπινη ζωή. Οι φοιτητές, κύριε Υπουργέ,
αντιµετωπίζουν πρόβληµα µε τις υποχρεώσεις τους και τα µαθή-
µατά τους.

Συγγράµµατα, υπολογιστές, χώροι για να διαβάσουν. Οι πρω-
τοετείς φοιτητές είναι ακόµα στον αέρα και πολλοί αναγκάζονται
να µην ξεκινήσουν τις σπουδές λόγω του όγκου των εξόδων που
δεν µπορούν να αντέξουν οι οικογένειές τους.

Οι τεράστιες ευθύνες βαραίνουν, κατά την άποψή µας, τόσο
την Κυβέρνηση όσο και τη διοίκηση του Πανεπιστηµίου Κρήτης.
Ο ένας πετάει το µπαλάκι των ευθυνών στον άλλον, ενώ και οι
δύο είστε εκτεθειµένοι µπροστά σε όλους τους φοιτητές και στην
κοινωνία. Γιατί; Γιατί δεν φροντίσατε και εσείς και οι παλιότερες
κυβερνήσεις, που δεν είναι άµοιρες ευθυνών, οι κατά καιρούς
ηγεσίες του Υπουργείου Παιδείας να στεγάσουν τους φοιτητές
σε κατάλληλα, ασφαλή και σύγχρονα κτήρια. Η πολιτική υποχρη-
µατοδότησης της παιδείας και η εµπορευµατοποίησή της κατά
την άποψή µας είναι η µήτρα του προβλήµατος στις σχολές και
στις εστίες, καθώς οι φοιτητές και οι ανάγκες τους αντιµετωπί-
ζονται πίσω από το «µαζί σας είµαστε, προσπαθούµε για εσάς»,
βλέποντάς τους ως περιττό κόστος.

Τέλος, προκύπτει ένα πολύ πιο σύνθετο πρόβληµα. Και επι-
τρέψτε µου να µιλήσω λίγο παραπάνω, γιατί είναι σοβαρό το
θέµα. Επαναλαµβάνω ότι παραλίγο να έχουµε ένα δεύτερο Μάτι
στο Ηράκλειο.

Το κτήριο του Πανεπιστηµίου που κάηκε φιλοξενούσε, εκτός
από τις φοιτητικές εστίες, τα εργαστήρια του Μουσείου Φυσικής
Ιστορίας και υπηρεσίες του Βενιζέλειου Νοσοκοµείου: γραφείο
προσωπικού, προµήθειες, πληροφορική, πρωτόκολλο, τεχνικές,
αποθήκη υγειονοµικού υλικού. Κάηκαν ολοσχερώς. Από τότε
µέχρι σήµερα οι όποιες κυβερνητικές ενέργειες για το πού θα
εγκατασταθούν, πώς και πότε θα επαναλειτουργήσουν, επι-
τρέψτε µου να πω ότι διακατέχονται από αµηχανία και τσαπα-
τσούλικες λύσεις. Βέβαια, το θέµα της µετεγκατάστασης των
υπηρεσιών του Βενιζέλειου Νοσοκοµείου αφορά εν µέρει το
Υπουργείο Παιδείας, όχι κατά κύριο λόγο. Το Υπουργείο Υγείας
αφορά, όχι εξ ολοκλήρου το Υπουργείο Παιδείας. Νοµίζω ότι σε
συνεννόηση µε το Υπουργείο Υγείας πρέπει να λυθεί το θέµα,
µιας και οι κτηριακές εγκαταστάσεις που διεκδικούν οι εργαζό-
µενοι είναι τα λεγόµενα «λευκά κτήρια», και όχι φυσικά να τους
πάνε στα κοντέινερ. Γιατί εκεί τους πάνε τους υπαλλήλους του
Βενιζέλειου Νοσοκοµείου.

Σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα θα πάρετε, επαναλαµ-
βάνω, µιας και µπήκαµε στην κανονικότητα τη µεταµνηµονιακή,
όπως λέει η Κυβέρνησή σας; Πότε θα πάρουν όλοι το επίδοµα
των 2.000 ευρώ; Έχει γίνει πια ανέκδοτο αυτό το επίδοµα. Και
να σταµατήσουν και οι αντεγκλήσεις µεταξύ Κυβέρνησης και
Πρυτανείας Πανεπιστηµίου Κρήτης γύρω από αυτό το ζήτηµα.

Δεύτερον, να στεγαστούν άµεσα σε ξενοδοχείο και να καλύ-

πτονται όλες οι ανάγκες -πλυντήρια, γραφεία, άλλος εξοπλισµός-
µέχρι το τέλος της ακαδηµαϊκής χρονιάς. Και όλοι οι πρωτοετείς
φοιτητές που έχουν ανάγκη εστίας να πάρουν δωµάτιο σε ξενο-
δοχείο. Οι εστιακοί φοιτητές να έχουν πλήρη και δωρεάν σίτιση
και µετακίνηση.

Τρίτον, να υπάρξει συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα ανέγερσης
των νέων εστιών στην περιοχή των Βουτών µε αποκλειστικά κρα-
τική χρηµατοδότηση. Και να προσληφθεί, βέβαια, και το ανα-
γκαίο προσωπικό, γιατί υπάρχουν ελλείψεις. Ήδη υπήρχαν
ελλείψεις σε αυτές τις εστίες των εκατόν είκοσι φοιτητών. Και να
προσληφθούν, φυσικά, µε πλήρη µισθολογικά και συνταξιοδο-
τικά δικαιώµατα και µε κριτήριο τις ανάγκες λειτουργίας τους.

Τέλος, να επιλυθεί το πρόβληµα στέγασης τόσο του Μουσείου
Φυσικής Ιστορίας µε την αντίστοιχη χρηµατοδότησή του για την
επαναλειτουργία του όσο και των υπηρεσιών του Βενιζέλειου Νο-
σοκοµείου, σε συνεννόηση πάντα µε το Υπουργείο Υγείας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Συντυχάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά στη διάθεσή σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-

νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, γνωρίζετε ότι όσοι φοιτητές µένουν σε εστίες µπο-

ρούν να φάνε δωρεάν. Υπάρχει δωρεάν σίτιση για όλα τα παιδιά
που µένουν στις εστίες. Το γνωρίζετε αυτό. Άρα δεν υπάρχει
θέµα σίτισης.

Δεύτερον, σήµερα υπογράφηκε η σύµβαση ανάµεσα σε ένα
ξενοδοχείο και το Υπουργείο. Οι φοιτητές θα µείνουν εκεί µέχρι
και τον Απρίλιο. Το ξενοδοχείο αυτό επιλέχθηκε και µε σύµφωνη
γνώµη των εστιακών φοιτητών.

Χαίροµαι πάντως που συµµεριζόµαστε την αγανάκτηση που
εκφράσατε προς τους ξενοδόχους. Νοµίζουµε ότι τα παιδιά είναι
ελάχιστος αριθµός ως προς τα δωµάτια που υπάρχουν. Και θα
έδειχναν µια κοινωνική ευαισθησία, αν το κάθε ξενοδοχείο έδινε
από ένα δωµάτιο. Δεν ήταν παραπάνω από ένα δωµάτιο για ένα
πράγµα του οποίου τη σηµασία κανείς δεν αµφισβητεί ως προς
την κοινωνική προσφορά.

Είπατε, επίσης, ότι πήραν κάποιοι µόνο τα 2.000 ευρώ. Δεν
ισχύει αυτό. Τα 2.000 ευρώ τα πήραν όλοι όσοι ήταν στην εστία
την ηµέρα της πυρκαγιάς και κάηκαν τα πάντα που είχαν.

Υπάρχουν οι πρωτοετείς οι οποίοι δεν είχαν ακόµη κατέβει. Τα
παιδιά αυτά ήταν εκεί επειδή δεν είχε τελειώσει ακόµη η εξετα-
στική περίοδος κ.λπ.. Άρα τα παιδιά -και νοµίζω ότι είναι ενενήντα
δύο παιδιά- πήραν τα 2.000 ευρώ.

Όµως, κοιτάξτε τι έγινε πάλι. Εµείς σε χρόνο ρεκόρ, σε µιά-
µιση µέρα, καταφέραµε και εντάξαµε αυτό το ποσό -γνωρίζετε
ότι η γραφειοκρατία δεν είναι τόσο απλή σε τέτοιου είδους θέ-
µατα- στον προϋπολογισµό του Πανεπιστηµίου Κρήτης. Το Πα-
νεπιστήµιο Κρήτης θα µπορούσε µέσω της Επιτροπής Ερευνών
που έχει διαφορετικούς κανόνες διαχείρισης να δώσει σε αυτά
τα παιδιά την εποµένη, διότι η πυρκαγιά όπως ξέρετε έγινε το
πρωί της Κυριακής, το απόγευµα της Κυριακής ζήτησα να πάει
ο πρόεδρος του ΙΝΕΔΙΒΙΜ και εγώ πήγα εκεί τη Δευτέρα το µε-
σηµέρι για να µπορέσω να συναντηθώ µε τους υπηρεσιακούς και
να δω τις δυνατότητες που είχαµε. Αυτό θα µπορούσε να δοθεί
άµεσα, µια που η πολιτεία θα τα έδινε αυτά τα λεφτά, δεν είναι
ότι θα τα έπαιρνε πίσω.

Εν πάση περιπτώσει, τα παιδιά έχουν πάρει αυτά τα λεφτά,
έχουµε βρει το ξενοδοχείο. Το κτήριο, στο οποίο στεγαζόταν η
εστία αυτή, κατά τη γνώµη µας, δεν έπρεπε να υπάρχει εδώ και
πολλά χρόνια. Υπάρχει ένα σχέδιο ανέγερσης και στο Ρέθυµνο
και στο Ηράκλειο. Επίσης, υπάρχει µια πρόσθετη χρηµατοδό-
τηση που κακώς δεν έχει πάρει δηµοσιότητα από το Ίδρυµα Κρα-
τικών Υποτροφιών προς αυτούς τους φοιτητές µε οµόφωνη
απόφαση του διοικητικού τους συµβουλίου.

Θίξατε δύο πράγµατα επιπλέον. Πρώτον, τα εργαστήρια του
Μουσείου Φυσικής Ιστορίας. Πρόκειται για µοναδικά εργαστήρια
στην Ελλάδα, όχι µόνο λόγω του επιστηµονικού έργου που πα-
ράγουν αλλά και λόγω των συλλογών που έχουν. Ευτυχώς, δεν
έπαθαν τίποτα οι συλλογές.

Απέναντι ακριβώς είναι το λευκό κτήριο που είπατε. Πρέπει το
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πανεπιστήµιο να αποφασίσει µε σαφήνεια πού θα πάνε αυτά τα
εργαστήρια. Δεν µπορεί η πολιτεία να κάνει τίποτα. Εµείς λέµε
µε σαφήνεια να αποφασιστεί ότι πάνε στο λευκό κτήριο και
έχουµε δεσµευθεί να πληρώσουµε ως Υπουργείο τη µεταφορά
όλου του εξοπλισµού των συλλογών κ.λπ., στο όποιο καινούργιο
κτήριο. Νοµίζουµε ότι το  λευκό κτήριο είναι αρκετά καλή λύση.

Πράγµατι, υπάρχει και το θέµα, αν θέλετε, του αρχειακού υλι-
κού του Βενιζέλειου Νοσοκοµείου, για το οποίο είπαµε ότι αν
υπάρχουν κάποιοι χώροι που θα µείνουν στο λευκό κτήριο να
στεγαστούν εκεί και, εν πάση περιπτώσει, να βρούµε και στο
πλαίσιο αυτής της µετακίνησης λύση και γι’ αυτές τις υπηρεσίες
του Βενιζέλειου Νοσοκοµείου.

Εµένα η αίσθησή µου είναι ότι το πανεπιστήµιο δέχεται να γίνει
αυτή η µεταφορά στο λευκό κτήριο –ναι, συµφωνώ µαζί σας- και
εποµένως, να πιέσουµε το πανεπιστήµιο να πάνε εκεί, που είναι
µια άµεση και σοβαρή λύση και σε εναποµείναντες χώρους να
µπορούν να πάνε οι υπηρεσίες αυτές του Βενιζέλειου Νοσοκο-
µείου που καταστράφηκαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς για

τη δωρεάν σίτιση για τους φοιτητές την οποία αναφέρατε ότι
ισχύει, απ’ όσο γνωρίζω είναι µόνο για τις καθηµερινές όχι τα
Σαββατοκύριακα. Είναι ένα θέµα που πρέπει να το δείτε αυτό, να
ισχύει για όλες τις µέρες. Τι θα πει καθηµερινή και τι θα πει Σαβ-
βατοκύριακο; Κρατάω το ότι έχουν πάρει τα 2.000 ευρώ επίδοµα
οι ενενήντα δύο φοιτητές ή οι σαράντα φοιτητές τελικά γιατί δεν
κατάλαβα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων): Οι ενενήντα δύο φοιτητές. Έχουν εγ-
γραφεί στον προϋπολογισµό 184.000 ευρώ αποκλειστικά γι’
αυτόν τον σκοπό. Άρα είναι για ενενήντα δύο άτοµα.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Νοµίζω ότι αυτό πρέπει να επε-
κταθεί και στους άλλους, τους νεοεισερχόµενους φοιτητές, γιατί
στα ξενοδοχεία στα οποία φιλοξενούνται δεν υπάρχουν οι στοι-
χειώδεις προϋποθέσεις, δηλαδή δεν έχουν ένα φουρνάκι, δεν
έχουν ένα τραπέζι, δεν έχουν κάτι για να κάτσουν να διαβάσουν.
Πώς θα καλύψουν τις βασικές ακαδηµαϊκές τους ανάγκες;

Επίσης, κρατάµε και το θέµα της επιπρόσθετης χρηµατοδότη-
σης από το Κρατικό Ίδρυµα Υποτροφιών. Αυτό, όµως, δεν σηµαί-
νει ότι απαλλάσσει την Κυβέρνηση και τις προηγούµενες από τις
ευθύνες τις οποίες έχουν απέναντι στην πανεπιστηµιακή κοινότητα
και κυρίως στους φοιτητές. Γιατί το λέµε αυτό; Διότι απεδείχθη
ότι είναι τα κτήρια ακατάλληλα και δεν είχαν κτιστεί γι’ αυτές τις
ανάγκες, καθώς τα δωµάτια των εστιών χωρίζονταν το ένα από το
άλλο µε γυψοσανίδες, οι τοίχοι περιείχαν αµίαντο και κάτω απ’
αυτά υπήρχαν εργαστήρια µε φιάλες βουτανίου και µεγάλες πο-
σότητες οινοπνεύµατος, µε κίνδυνο φυσικά να τιναχθούν οι φοι-
τητές στον αέρα και µάλιστα σε µια πυκνοκατοικηµένη περιοχή,
δίπλα σε σχολείο και στο Βενιζέλειο Νοσοκοµείο.

Παρά τις διαβεβαιώσεις της πρυτανείας για ακαταλληλότητα
του κτηρίου, η πυρασφάλεια ήταν ανεπαρκής. Ο συναγερµός δεν
λειτούργησε όπως έπρεπε και οι φοιτητές είχαν µόνο µια έξοδο
διαφυγής, καθώς όλες οι υπόλοιπες πόρτες ήταν κλειδωµένες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι χαρακτηριστικό το γεγονός ότι ποτέ δεν υπήρξε επαρκής
χρηµατοδότηση για τη φοιτητική µέριµνα. Αυτά είναι θέµατα ευ-
θυνών της Κυβέρνησης και φυσικά της πρυτανείας, που έχει την
εποπτεία εκεί επιτόπου να προωθεί και να λύνει ζητήµατα των
πανεπιστηµίων.

Επίσης, καµµιά απόλυτη δέσµευση δεν έχει γίνει από την Κυ-
βέρνηση και από την πρυτανεία για ανάπλαση, αξιοποίηση των
πανεπιστηµιακών εγκαταστάσεων προς όφελος των φοιτητών και
των εργαζοµένων του πανεπιστήµιου -και εδώ βάζω µια άλλη διά-
σταση µε αφορµή το ζήτηµα της πυρκαγιάς- µε χρήµατα από τον
κρατικό προϋπολογισµό, µακριά από ανταποδοτικές λειτουργίες,
ενώ είναι γνωστή εδώ και κάποια χρόνια η πρόθεση της πρυτα-
νείας –προσέξτε το- να παραδώσει σηµαντικό τµήµα εγκαταστά-
σεων σε ιδιώτη επενδυτή. Κρατήστε το αυτό.

Έχει µια σηµασία η Κυβέρνηση, εσείς, να µας πείτε τις δικές
σας προθέσεις, εάν γνωρίζετε, κατ’ αρχάς, για τις προθέσεις της
πρυτανείας και τι λέτε εσείς γύρω απ’ αυτό το ζήτηµα.

Κατά την άποψή µου, δεν κρύβονται οι ευθύνες. Οι ευθύνες
δεν µπορούν να κρυφτούν και δεν είναι θέµα πρόθεσης, γιατί
εσείς µπορεί να έχετε τις καλύτερες προθέσεις, αλλά είναι θέµα
πολιτικής επιλογής και των δεσµεύσεων που έχει η Κυβέρνηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η µεν πρυτανεία –προσέξτε- έφτασε στο σηµείο να απαιτεί από
τους εστιακούς φοιτητές 60 ευρώ, για να µείνουν στα δωµάτια το
καλοκαίρι. Ντροπή! Και δέκα µέρες πριν, εάν καλά θυµάµαι, εσείς
ο ίδιος µέσα στη Βουλή δηλώνατε µε µια υπερηφάνεια ότι για
πρώτη φορά, µετά από οκτώ χρόνια, αυξήθηκε κατά 45% ο προ-
ϋπολογισµός των πανεπιστηµίων. Να, όµως, που τελικά οι ανάγκες
είναι πολλαπλάσιες.

Όχι, µόνο, λοιπόν, δεν έχει λυθεί ακόµα η προσωρινή στέγαση
των παλαιών φοιτητών, γιατί λύση δεν µπορεί να θεωρείται αυτό
που είπατε, η στέγαση σε αυτό που µένουν και σ’ ένα εγκαταλε-
λειµµένο για πάνω από τρία χρόνια κτήριο, …

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Συντυχάκη, θα
παρακαλούσα να µην έχετε τον ίδιο χρόνο µε την πρωτολογία.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: …χωρίς βασικές υποδοµές, αλλά
ούτε και η µελλοντική λύση που σκέφτεστε, καθώς επίσης έτσι οι
φοιτητές βρίσκονται στον αέρα.

Στη Σύγκλητο χθες, που έγινε η κινητοποίηση των φοιτητών,
υπήρξε εισήγηση για να ξεκινήσει µελέτη για τις εστίες στις Βού-
τες κ.λπ. και ο κύριος πρύτανης ανέφερε ότι δεν θα είναι έτοιµες
νωρίτερα από τέσσερα χρόνια. Γι’ αυτό σας είπα στην πρωτολογία
µου ότι οι όποιες αντιπαραθέσεις ανάµεσα σε εκείνους που φέ-
ρουν τη βασική ευθύνη για την κατάσταση που έχει διαµορφωθεί
λειτουργεί και λίγο αποπροσανατολιστικά και δεν µπορεί να σκε-
πάσει τις όποιες ευθύνες.

Κατά συνέπεια θεωρούµε ότι δεν είναι µόνο το επίδοµα των
2.000 ευρώ. Μπορεί να λύνει προσωρινά, προσωρινότατα, ένα
πρόβληµα, αλλά πρέπει να βρεθεί ξενοδοχείο που να καλύπτει τις
ανάγκες για όλη την ακαδηµαϊκή χρονιά, δηλαδή να είναι αξιοπρε-
πής η διαµονή, να υπάρχουν ξεχωριστά γραφεία για διάβασµα, ίν-
τερνετ, υπηρεσίες πλυντηρίου, ατοµικό κουζινάκι, να εξασφαλιστεί
η δωρεάν, ασφαλής και συχνή µετακίνηση των εστιακών για όλη
τη χρονιά. Γιατί εξαρτάται πού είναι αυτό το ξενοδοχείο. Κάτι έχει
ακουστεί για την Αγία Πελαγία που είναι είκοσι χιλιόµετρα έξω από
το Ηράκλειο. Ποιος θα τους µετακινεί προς το πανεπιστήµιο;

Επίσης, να ξεκινήσει φυσικά η ανέγερση των νέων εστιών σε
χώρους του πανεπιστηµίου ή του ΙΤΕ στις Βούτες, χωρίς εργο-
λάβους και ενοίκια και να καλύπτουν τις πραγµατικές ανάγκες
των φοιτητών και να αποκατασταθούν άµεσα µε κονδύλι του κρα-
τικού προϋπολογισµού οι εγκαταστάσεις του πανεπιστηµίου που
έχουν πληγεί από την πυρκαγιά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Συντυχάκη, µε
φέρνετε σε δύσκολη θέση.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Τι άλλο να κάνω, κύριε Πρό-
εδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Έχετε τριπλασιάσει
τον χρόνο σας, όχι µόνο διπλασιάσει.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω µε αυτό. Φυσικά, οι εγ-
καταστάσεις του Πανεπιστηµίου Κρήτης να αξιοποιηθούν προς
όφελος του λαού και των εργαζοµένων και των φοιτητών του Πα-
νεπιστηµίου, του Μουσείου Φυσικής Ιστορίας, του Βενιζέλειου
Νοσοκοµείου, χωρίς ανταλλάγµατα και ενοίκια, µε την αποκλει-
στική ευθύνη χρηµατοδότησης και λειτουργίας από το ίδιο το
κράτος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Να είστε καλά, κύριε

Συντυχάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΑΒΡΟΓΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Έρευ-
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νας και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Συντυχάκη, η αυτοτέλεια των πανεπιστηµίων σηµαίνει

υποχρεώσεις και δικαιώµατα των πανεπιστηµίων. Αν τυχόν όλα
εξαρτώνται από το κράτος, αυτό είναι µια άλλη αντίληψη για τη
δηµοκρατία την οποία δεν έχουµε.

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι υπάρχουν δοµές που έχουν µια σχετική
αυτονοµία σε σχέση µε το κράτος. Αυτό διασφαλίζει έναν πλου-
ραλισµό, µε κοµµάτι το οποίο µπορεί να συµφωνεί η κεντρική κυ-
βέρνηση ιδεολογικοπολιτικά, µε κοµµάτι να µη συµφωνεί κ.λπ..
Είναι, όµως, µια κατάκτηση που την έχουν κυρίως µετά τη Μετα-
πολίτευση και είναι µια κατάκτηση που θα πρέπει όλοι µας να
διαφυλάξουµε.

Το δεύτερο που θα ήθελα και εσείς να προβληµατιστείτε είναι
το εξής. Ξέρετε, διαβάζω καθηµερινά στον «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ», και
ακούω µε µεγάλη προσοχή τους συναδέλφους του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας, για αγωνιστικές παρεµβάσεις. Ξέρουµε
ότι στις κοινωνίες τα πράγµατα προχωράνε, όχι µόνο λόγω φω-
τισµένων κυβερνήσεων αλλά και λόγω διεκδικήσεων µιας κοινω-
νίας.

Για να µην υπάρχουν παρεξηγήσεις δεν λέω ότι για όλα φταίει
η -αν θέλετε- κατάσταση που επικρατεί και στον τρόπο διεκδική-
σεων µέσα στο πανεπιστήµιο. Δυστυχώς, όπως όλη η κοινωνία,
έτσι και το πανεπιστήµιο, έτσι και οι διδάσκοντές µας, έτσι και οι
φοιτητές µας, περνάµε µία µεταβατική κατάσταση, κατά την
οποία το κίνηµα δεν έχει την αποτελεσµατικότητα που πρέπει να
έχει για να µπορέσει να λύσει άµεσα τα δικά του προβλήµατα.
Και ξέρετε ότι ποτέ κάτι -το κόµµα σας το ξέρει καλύτερα από
όλους µας- δεν έχει χαριστεί σε κανέναν αν δεν το διεκδικήσει,
µε έναν τρόπο όµως αποτελεσµατικό, όχι µε έναν τρόπο για να
βγούµε φωτογραφία, για να δηµιουργήσουµε ένα ντόρο, όπως
λέγεται στην καθοµιλουµένη. Λέω, λοιπόν, ότι πολλά από τα προ-
βλήµατα που είπατε έχουν άµεση σχέση µε τέτοιου είδους ζητή-
µατα.

Καταλαβαίνω και εγώ τώρα ότι υπήρχαν σοβαρά προβλήµατα
παραδείγµατος χάριν ως προς τη λειτουργία του κτηρίου που
κάηκε. Αυτά έπρεπε να είχαν λυθεί. Έπρεπε να υπάρχει απαίτηση
να λυθούν αυτά τα προβλήµατα. Καταλαβαίνω ότι υπήρχαν προ-
σπάθειες, απλώς δεν τελεσφόρησαν.

Το άλλο που είπατε είναι ότι τα χρήµατα πρέπει να δοθούν και
στους πρωτοετείς. Θα µπορούσα να µην τοποθετηθώ επί του ζη-
τήµατος. Εδώ έγινε κάτι έκτακτο, έτσι δεν είναι; Το έκτακτο
αφορά έναν κόσµο που ήταν εκεί και ευτυχώς δεν είχαµε τραγι-

κές συνέπειες. Θα πρέπει η φροντίδα µας να εστιαστεί σε αυτόν
τον κόσµο. Αυτός τα έχασε όλα. Τα υπόλοιπα παιδιά δεν ήταν
καν εκεί, γιατί δεν είχαν έρθει ακόµα, όπως σας είπα δεν είχε αρ-
χίσει το ακαδηµαϊκό έτος. Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι ένας σεβα-
σµός προς την κοινωνική πολιτική της Κυβέρνησης, αυτά τα
παιδιά -για τα οποία δεν υπάρχει κανένα αίτηµα- να πουν «προ-
φανώς οι δικοί µας συνάδελφοι καταστράφηκαν, τα πάντα, εµείς
έτυχε να ήµαστε µακριά».

Λέτε για την καθηµερινότητά τους, για τα ξενοδοχεία και πάει
λέγοντας. Έχετε δίκιο, γι’ αυτό και σας είπα ότι το ξενοδοχείο το
οποίο αποφασίστηκε είναι και µε σύµφωνη γνώµη των εστιακών
φοιτητών και είναι µετά από προκήρυξη κ.λπ.. Υποψιάζοµαι, µια
που συµφώνησαν όλοι, ότι θα καλύπτει βασικές ανάγκες.

Δεν θέλω να δώσω την εντύπωση ότι όλα έγιναν τέλεια. Εκείνο,
όµως, που θέλω να σας πω ότι στην πολύ συγκεκριµένη περί-
πτωση νοµίζω ότι η Κυβέρνηση τουλάχιστον λειτούργησε άψογα
ως προς τις υποχρεώσεις της.

Για το θέµα των εστιών, συµφωνούµε µαζί ότι είναι ένα θέµα
µακροπρόθεσµου προγραµµατισµού. Υπάρχουν χρήµατα για την
ανέγερσή τους. Εκείνο που δεν υπάρχει είναι οι ώριµες µελέτες
που πρέπει να γίνουν από τους εµπλεκόµενους φορείς, για να
µπορέσουµε να προχωρήσουµε σε έναν µακροπρόθεσµο σχε-
διασµό και κυρίως υλοποίηση των εστιών, που ξέρετε ότι σε όλη
την Ευρώπη είναι ένα πολύ περίπλοκο ζήτηµα. Εµείς δεν βασιζό-
µαστε µόνο στο θέµα των εστιών. Κάθε χρόνο, όπως γνωρίζετε,
δίνουµε 42 εκατοµµύρια ευρώ για στεγαστικό δάνειο φοιτητών
και φοιτητριών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.35’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 22 Οκτωβρίου 2018 και ώρα 17.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της υπ’ αριθµόν
3/3/9-10-2018 επίκαιρης επερώτησης προς τον Υπουργό Ψηφια-
κής Πολιτικής Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, σύµφωνα µε
την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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